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Til de dygtige danske juletræsproducenter:

Bliv ved med at 
producere høj kvalitet ...
så vinder vi også i fremtiden

I juletræsbranchen bruger man traditionelt årets første måneder på 
at afslutte sidste års sæson, og samtidig planlægge dette års ditto. 
Hos Silvamax A/S er vi også i gang med at vurdere den kommende sæson. 
Og dem, der kommer efter.

Med en fremtidig årlig afsætning på 2 millioner juletræer har vi mange 
gode grunde til at være omhyggelige i vores planlægning. Hvad ser vi 
så, når vi vurderer fremtiden for den danske juletræsbranche? Først og 
fremmest ser vi en branche med mange dygtige producenter, der har 
grund til at være stolte af deres arbejde. Det danske juletræsmarked 
er nemlig især kendetegnet ved én ting. Høj kvalitet.  

Derfor er vi positive med hensyn til perspektivet for vores branche. 
Hvis der opstår en overproduktion af træer på det europæiske marked, 
vil det være de danske producenter, der har de bedste muligheder. 
Ved overproduktion er det nemlig altid den højeste kvalitet, der har 
de bedste afsætningsmuligheder.

Mens andre i branchen fokuserer på produktion, er vi hos Silvamax ligeså 
optaget af afsætning. Vi satser ikke kun på detailkæder, men ser det også 
som en udfordring at levere høj kvalitet til havecentre og stadehandlere. 

Hos Silvamax A/S er ønsket for fremtiden klart. 
Vi håber, at rigtig mange danske juletræsproducenter 
bliver ved med at producere den gode, danske kvalitet. 
Så skal vi nok hjælpe med afsætningen. Baseret på 
grundighed, seriøs rådgivning og 35 års erfaring. 
Med så mange sæsoner på bagen, har man en ret 
god fornemmelse af de næste. 

Er vi enige – og vil du vide mere om, hvad 
vi kan gøre for netop dig og din produktion, 
så ring til Ove Roed på tlf. 40 62 26 63.

2 millioner juletræer om året
Silvamax A/S har netop suppleret 
ejendomsporteføljen med Csaplin 
Maly i Polen på 420 ha god jord. 
Dermed sikrer vi vores egenproduk -
tion på 1 million juletræer om året 
– tilsvarende det, vi vil opkøbe hos 
vores gode leverandører i Danmark.

Mangler du planter 
– og satser du på høj kvalitet?
Hos Silvamax A/S har vi vores egen 
planteskole, hvor du også får marke-
dets bedste rådgivning fra  medarbej-
dere på fagligt højt niveau. Når frem-
tiden belønner høj kvalitet, kan vores 
rådgivning være afgørende.

Teglgårdsparken 106 · 5500 Middelfart · Tlf. 6421 2290
Fax 6441 1600 · info@silvamax.com · www.silvamax.dk
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Storstrøms Skovkreds
Ny formand
Ved møde i kredsen 17. april blev 
skovejer Marie Louise Friderichsen, 
Allingkloster, valgt til ny formand. 
Hun afløser skovfoged Rune Rübner-
Petersen, Fuglsang, der blev valgt 
som kredsens repræsentant i den 
markedstekniske gruppe. Skovfoged 
Jens Rasmussen, Skovdyrkerfor-
eningen Sjælland, blev genvalgt som 
næstformand. 

Hedeselskabet
Ny formand for  
repræsentantskabet
Hofjægermester og godsejer Jørgen 
Skeel, Birkelse Hovedgård, er valgt 
til ny formand for repræsentantska-
bet i Hedeselskabet. Han har været 
medlem af repræsentantskabet siden 
1999 og næstformand siden 2007.

Jørgen Skeel afløser Peder Thom-
sen som er fyldt 70 år og derfor går 
af på grund af alder. Peder Thomsen 
har været medlem af Landbrugsrådet 
og formand for Dansk Familielandbrug.

Jørgen Skeel afløses som næst-
formand af husmand Ib W. Jensen, 
der bl.a. er medlem af formandskabet 
for Landbrug og Fødevarer.

Der skete ingen ændringer i Hede-
selskabets bestyrelse. Formand er 
fortsat godsejer Frants Bernstorff-
Gyldensteen.

Udeskoleprisen 2012
Esbjerg Kommune  
Hvert forår uddeler foreningen 
UdeskoleNet en hæderspris til en 
person eller organisation, der har 
gjort noget særligt for udeskole i 
Danmark. 

Udeskoleprisen 2012 går til Es-
bjerg Kommune som i mange år 
gjort et stort arbejde for at støtte 
udvikling af udeskole i Kommunen. 
Kommunens skoler har arbejdet 
med udeskole siden 2005. Det har 
betydet, at masser af børn i Esbjerg 
Kommune i dag får lov at være og 
lære ude i natur og kultur.

Skoletjenesten i Esbjerg har i 
mange år været kendt for sine til-
bud til byens folkeskoler, bl.a. Jern-
alderlandsbyen i Guldager Plantage, 
Natur og kulturcenter Myrthuegård, 
Havneskolen m.fl. 

Udeskole er en skoleform, hvor 
lærere og elever regelmæssigt flyt-
ter undervisningen ud i naturen. 
Udedagen er faglig, og de udendørs 
aktiviteter tænkes sammen med ak-
tiviteterne på indedagene til en hel 
undervisning. Se mere på  
www.udeskole.dk 

UdeskoleNet er et netværk for 
alle som arbejder med udeskole og 
udendørspædagogik i Danmark.
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LEDER

Vinterfodring 
og den forbudte 
biodiversitet

Det er ikke til at forstå:
Mens naturdebatten herhjemme og i hele verden 

drejer sig om hvordan vi sikrer og udvikler biodiver-
siteten (endda med tidsfrist i 2020, aftalt i FN), må 
danske skovejere ikke bruge et værktøj som billigt, 
effektivt og smukt skaber masser af biodiversitet:

Dyrehaver med hårdt græsningstryk fra en høj 
vildtbestand der er opretholdt med vinterfodring.

Græsningsskov er i hele Europa en sjælden natur-
type som i gamle dage blev opnået ved kreaturers 
sommergræsning. Sommergræssende kreaturer er 
efterhånden en sjældenhed, men med hjortevildt 
i dyrehaver kan vi opnå samme store biologiske 
mangfoldighed. Det særlige for hjortevildtet er at 
dyrene ikke behøver tag over hovedet om vinteren, 
men blot kan suppleringsfodres i naturen.

Staten giver sig selv lov, men ikke andre
Når Naturstyrelsen siden skovloven i 2004 har gi-
vet private tilladelse til etablering dyrehaver, har 
kravet været at der ikke må være mere vildt end 
arealet selv kan brødføde, uden indbringning af 
vinterfoder eller gødning. Meningen har været at 
holde jordens næringsindhold upåvirket.

Resultatet har været meget få dyrehaver med 
meget få dyr og dermed et svagt græsningstryk 

der ikke giver den rige biodiversitet som man el-
lers kunne opnå. og forbuddet mod vinterfodring 
rummer også risikoen for direkte dyremishandling 
i perioder med pludselig og uforudset foderman-
gel på arealet.

Allermest uforståeligt er at Staten selv praktise-
rer vinterfodring med strålende resultater for bio-
diversiteten, landskabets skønhed og friluftslivet. 
Mest spektakulært måske i Jægersborg Dyrehave 
nord for København.

Hvorfor forskelsbehandler staten mellem tilla-
delserne til sine egne arealer og til andres?

En sag for Natur- og  
Landbrugskommissionen

Skovforeningen vil føre sagen frem i Natur- og 
Landbrugskommissionen hvor vi har fået plads i 
følgegruppen sammen med andre interesseorgani-
sationer.

Vi ønsker at kommissionen og derefter politi-
kerne slår fast at dyrehaver med vinterfodring kan 
være et fantastisk værktøj for biodiversiteten og at 
dette værktøj skal være lovligt, også for andre end 
staten selv.

Niels Reventlow / Jan Søndergaard
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Vinterfodring giver 
mulighed for at op-
retholde en så høj 
vildtbestand at man 
udvikler den klassiske 
dyrehave med spredte 
træer og sletter. 



Hestevogne kan bruges til 
udkørsel eller udslæbning 
i skove, naturområder og 
parker. 

Et par uden for Ringsted 
har anskaffet to slesvigere 
som kan klare mange for-
skellige opgaver. 

Udkørsel med hest koster 
40-60 kr/rm hvis stokkene 
ligger fornuftigt.

- For tre år siden købte jeg to heste 
sammen med min kone. Lige siden 
har vi trænet dem, så de kan trække 
en vogn, og de er snart udlært. De 
kan bl.a. bruges til at køre træ ud i 
skoven, og den slags opgaver vil vi 
gerne have flere af.

I dag er vi vant til at se store 
maskiner i arbejde i skoven. Men 
indtil traktorerne kom ind i skoven i 
løbet af 1950’erne var der kun heste 
til det tunge arbejde.

René og Anne Marie Larsen bor 
på en gård i ortved lidt nord for 
Ringsted. De har anskaffet to sles-

vigere som kan bruges til forskellige 
kørselsopgaver, og de vil gerne ud 
og køre i skove og naturområder.

På skovarbejde
Jeg skal se hvordan det foregår, og 
da jeg ankommer er René netop ved 
at læsse et stort læs grene af uden 
for gården. Da han er færdig hopper 
Anne Marie og jeg op på vognen, og 
vi kører ud over marken. 

Vi skal hen til den nærliggende 
skov, ortved Skov, hvor der er lavet 
en tynding i en douglas-grandis be-
voksning. René har fået lov af Sven-
strup skovdistrikt at køre ind for at 
vise hvordan hestene arbejder.

René kører ind ad skovvejen som 
går lidt opad bakke da vi kommer til 
bevoksningen. Han drejer til venstre 
og vender en halv gang rundt så he-
stene står med hovedet i retning ud 
af bevoksningen igen.

- Man skal planlægge arbejdet når 
man kører med heste, siger René. 
Når vognen stopper skal hestene 
helst stå så vognen kører lidt nedad 
når de sætter i gang. Hvis først he-
stene er kommet op i fart kan de 
godt køre opad.

Vi er stoppet ud for en bunke 
korttømmer. René vender sig om og 
starter en lille benzinmotor som er 
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Fast arbejde med heste
René og Anne Marie kører til bryllupper, konfirmationer og begravelser. Men de vil også gerne arbejde i skoven med 
sine heste.

Skovvognen er forsynet med en hydrau-
lisk kran, drevet af en benzinmotor.



monteret på vognen. Den trækker 
en oliepumpe som driver den hy-
drauliske kran.

Han tager fat i stokkene én ad 
gangen, men de største må han lade 
ligge. Kranen kan klare 4 m træ 
indtil omkring 20 cm diameter.

- Hestene kan trække op mod 4 
tons. Vognen vejer 1200 kg, så den 
kan rumme et læs på 2,5 tons eller 
omkring 5 rm.

Hestene står tålmodigt og venter 
mens René arbejder. De prøver at 
finde lidt føde på skovbunden i ven-
tetiden. Ind imellem må han dæmpe 
dem lidt, for de vil gerne i gang.

Snart udlært
- Vi har en hoppe på godt 4 år (hvid 
manke) og en vallak (kastreret 
hingst, red.) på knapt 4 år, siger 
Anne Marie. Det er arbejdsheste, 
så de skal have lov at røre sig hver 
dag, enten ved at trække en vogn 
eller trække kævler. Hvis ikke de 
arbejder, så skal vi i hvert fald have 
dem i hænderne hver dag. 

- Når de arbejder kan de være i 
selen i omkring 6 timer om dagen, 
helst med en eller to pauser un-
dervejs, siger René. Hvis de laver 
udkørsel i skoven så får de jo en 
del pauser i løbet af dagen. Der går 
typisk 20 minutter med at læsse 
vognen, så kører vi måske 10 minut-
ter, og så går der 20 minutter med 
at læsse af. 

- De kan også lave udslæbning, 
men det er mere hårdt, for der er 
ret få pauser undervejs. Her bruger 
vi en bøjle med to hjul som løfter 
den ene ende af stokken op fra jor-
den. Så vil en del af vægten overfø-
res til jorden, og enden af stokken 
støder ikke ind i forhindringer.

- Hvis en stok er svær at komme 
hen til, lægger vi en kæde om den. 
Så kan hesten trække stokken de før-
ste meter indtil vi kan bruge bøjlen.

René læsser stokkene af igen – 
for han har ikke nogen aftale om at 
køre ud for Svenstrup – og vi skal 
tilbage til gården. Vi kører ud på 
landevejen og møder flere gange en 
bil. Føreren kigger noget, men hol-
der pænt tilbage eller kører i en stor 
bue udenom hestene. 

Havre og hø
Da vi er kommet tilbage bliver he-
stene spændt fra og lukket ud i en 
indhegning. De drikker lidt vand, og 
løber så hen og kigger på os. 

- De får normalt 10 kg havre-
ensilage hver dag samt wrap-hø efter 
ædelyst, siger Anne Marie. Desuden 

vitaminer og mineraler. Hvis de har 
været på hårdt arbejde skal de også 
have noget fuldfoder. 

- om sommeren går de på græs 
uden for arbejdstiden. De kræver 
ikke meget pasning, for de kan gå 
ude hele året, også i frostvejr. De 
har et læskur, men det er sjældent 
de bruger det.

- Hvis vi er på familiebesøg har 
vi dem som regel med i hestevogne, 
så de kan komme ud og røre sig. 
Vi er kun helt væk fra hestene én 
gang om året hvor vi tager på en 
forlænget weekend og får andre til 
at passe dem.

Fra vugge til grav
Vi går nu ind i køkkenet og får en 
kop kaffe. Jeg skal høre lidt mere 
om hestekørslen.

- Jeg er uddannet landmand, for-
tæller René. For mange år siden var 
jeg i Alberta i Canada og arbejdede 
med rydning af skov til landbrugs-
formål. Efter jeg kom hjem har jeg 
haft nogle kurser på Skovskolen i 
brug af motorsav og udkørsel.

- Vi købte gården for tre år siden 
og besluttede at anskaffe to arbejds-
heste. Vi har en karet med plads 
til 4 og en vogn til 6-8 personer, og 
kan også råde over en rustvogn. 

223SKoVEN 5 2012

TRANSPORT

Efter arbejdet i skoven slippes hestene fri på marken. De har et skur hvis vej-
ret bliver meget dårligt.

Hoppen til venstre og vallakken til højre.



Hvis der skal køres flere personer 
kan vi låne en større vogn. 

- Vi tilbyder kørsel til bryllupper, 
konfirmation, begravelser og andre 
udflugter. Vores motto er ”kørsel 
med hest fra vugge til grav”.

Heste i skoven
- Men vi vil også gerne ud og køre i 
skoven, og vi har altså en vogn med 
kran til det formål. Vi har lige været 
på Barritskov ved Vejle og kørte en 
uge med udkørsel og udslæbning. Vi 
har også udkørt 500 rafter i stats-
skoven i odsherred. 

- Vi kommer overalt i landet. Vi 
har en lastbil som kan rumme skov-
vognen, og vi har to hestevogne, så 
vi kan have alt med på én gang. Vi 
er begyndt at markedsføre hestene i 
år, fordi de er store nok til at arbejde 
hver dag nu. Vi kommer gerne ud og 
viser hestene i arbejde hvis man kan 
samle en gruppe interesserede.

- Fordelen ved at bruge hest er at 
det er mere skånsom mod jordbun-
den og de stående træer, siger Anne 
Marie. Vi kan generelt ikke konkur-
rere med de store skovmaskiner. 
Men hesten er velegnet i små skove, 
parker eller grønne områder, hvis 
der er blødbund, og når det er rela-
tivt små eller spredte mængder der 
skal transporteres ud.

- Hest, vogn og fører koster 3000 
kr om dagen for omkring 6 timers 
arbejde, siger René. I løbet af en dag 

kan vi udkøre 50-75 rm hvis stok-
kene er optimalt placeret på stykket 
og der ikke er for lang afstand ud til 
spor eller vej; det koster altså 40-60 
kr/rm. Det bedste er hvis jeg kan se 
stykket inden hugsten og være med 
til at planlægge arbejdet.

- Jeg tror hestene har godt af 
forskellige opgaver. Skovarbejde er 
ret fysisk krævende, men det er ikke 
særlig stressende når de kører ude 
i skoven hvor de ikke møder andre. 
De har ikke skyklapper på i skoven. 
De skal kunne følge med i arbejdet, 
og de skal kunne orientere sig og se 
alle forhindringer, grene osv. som 
de støder på.

- Kørsel på landevej eller i byen 
kræver ikke så meget fysisk, men 
trafikken kan være ret stressende. 
Derfor bruger vi skyklapper når de 
kører på større veje.

Hesteracen hedder slesviger. Den 
var engang meget anvendt i hele 
Jylland og det nordlige Tyskland 
som arbejdshest. 

Den minder meget om jydehesten 
som bl.a. ses foran Carlsbergs øl-
vogne. Slesvigeren har dog længere 
ben, og det giver den et større mo-
ment når den skal trække. Slesvi-
geren har også et ret kort hovskæg 
(hårene der går ud over hoven), 
det er ret upraktisk når man skal 
færdes i terrænet.

- Vores heste er omkring 4 år i 
dag og stort set udlært, siger Anne 

Marie. De kan holde til arbejde i 
skoven mindst 10 år hvis de hele 
tiden bliver trænet.

- Hoppen er ved at være udvokset 
nu. Vi vil nok avle 1 eller 2 føl på 
hende, det skal hun også have lov 
til at opleve. Hun er den bedste kå-
rede treårige slesviger i Danmark, 
men vi skal nok til Tyskland for at 
finde en hingst til hende.

sf

Se mere

www.hestekørsel.dk fortæller om hvad man 
kan leje hestene til. Kontakt 22 12 92 52 
eller 20 46 95 81, post@rlservice.dk
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Tel. 5852 9698
SAVVÆRKSMASKINER

Pælespidser/
barkskræller

Båndsave: 
Horisontal/vertikal

BMR Maskiner ApS

Efter arbejdet i skoven slippes he-
stene fri på marken. De har et skur 
hvis vejret bliver meget dårligt.

TRANSPORT

Hestene kan også slæbe ud. Enden af stokken løftes op fra jorden ved hjælp 
af et redskb der er formet som en bøjle på to hjul.



Skoven har interviewet 
klima- og energiminister 
Martin Lidegaard om træ til 
energi.

Først om et par år beslut-
ter politikerne tiltag til at 
fremme brugen af træ.

Træ har fortsat en plads 
i fjernvarmeværkerne, men 
træ skal også bruges til 
mere værdifulde formål.

I marts indgik regeringen energi-
forlig med alle Folketingets partier 
(bortset fra Liberal Alliance). Blandt 
andet skal mulighederne med bio-
masse, herunder træ, analyseres 
nærmere. Men der blev ikke åbnet 
for frit brændselsvalg på de mindre 
varmeværker. Se mere om forliget i 
boksen side 238.

Halvdelen af skovenes hugst af-
sættes i dag til energi som flis eller 
brænde. Derfor spurgte Skoven klima- 
og energiminister Martin Lidegaard 
om regeringens tanker på området.

Træets rolle
- Hvad er træets rolle i den fremtidige 
energipolitik?
- Energiforliget lægger op til en mar-
kant øget brug af biomasse, herun-
der træ. Jeg tror at vi kan udnytte 
ressourcerne i danske skove bedre 
end vi gør i dag, og at de kan spille 
en større rolle i vores energiforsyning.

- Jeg er betydeligt mere usik-
ker på hvilke virkemidler vi skal 
benytte, og hvordan vi kan sikre at 
der er rigelige forsyninger med bæ-
redygtig biomasse. Derfor iværksæt-
ter vi den store analyse. 

- Vi vil ikke lave et særligt tilbud 
til skovbruget. Hvis vi kan få bære-
dygtig biomasse billigere fra andre 
kilder, så vil vi ikke påtvinge energi-

sektoren én bestemt vare. Det skal 
være åbent og gennemsigtigt. Alle 
kan byde ind, så skovene skal være 
konkurrencedygtige.

- Skovene kan levere noget af den 
bæredygtige biomasse vi har brug 
for. Så er det kun jo herligt at vi sam-
tidig kan løfte skovbruget, både til 
gavn for biodiversitet og økonomi. 

- Jeg forventer at de sektorer, 
landbrug og skovbrug, der har mest 

styr på deres ressourceforvaltning 
og på potentialerne, vil være vin-
dere i analysen. Men jeg lover ikke 
konkrete økonomiske tiltag før ana-
lysen er færdig.

Analyse af biomasse
- Hvornår kommer resultaterne af 
analysen?
- Jeg regner med at fremlægge et ud-
kast til kommissorium for analysen 
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- Vi kan udnytte skovenes

ressourcer bedre

- Jeg kan ikke sige præcist hvad vi vil gøre for at fremme anvendelsen af træ 
til energi, før vi har resultatet af analysearbejdet, siger klima- og energimini-
ster Martin Lidegaard.



inden sommerferien. Det skal så for-
handles med forligskredsen. Når vi 
er enige, vil arbejdsgruppen få højst 
et år til sine analyser.

- Derefter har vi brug for tid til 
at beslutte os for virkemidler og 
økonomiske incitamenter, men jeg 
tør sgu ikke love noget. Det står 
meget højt på min prioriteringsliste, 
men det skal også gøres ordentligt, 
og det inddrager flere andre mini-
sterier. Lad os sige et par år. Vi må 
væbne os med tålmodighed nu. 

- Vi vil først se på hvad vi har af 
flis, halm og anden biomasse i Dan-
mark, er det bæredygtig biomasse, 
hvor er det henne, hvor meget kan 
vi hive ud og stadig bevare biodi-
versitet og kulstof i jorden, hvor 
udnyttes biomassen bedst og hvad 
kan vi få af biomasse udefra?

Fordele - ulemper
- Hvilke fordele og ulemper ser du 
ved at anvende træ til energi?
- Det er uomgængeligt at hvis vi vil 
væk fra fossile brændsler, så spiller 
biomasse en rolle både i en over-
gangsperiode og på sigt.

- I en periode vil vi brænde bio-
masse af, men på lidt længere sigt 
vil vi både lave brændsler, metan, 
cirkulere kulstoffet og lave plastpro-
dukter. Vi skal bort fra den ret primi-
tive anvendelse blot at brænde træ 
af. Men hvor hurtigt vi kan komme 
derhen afhænger af udviklingen inden 
for andre vedvarende kilder som 
biogas, sol, vind og geotermi (varme 
hentet fra dybe jordlag).

- Biomassens store fordel er at 
den kan lagres og styres. Den kan 
bruges som regulérkraft på kraft-
værkerne til at udjævne udsving i 
forsyningen fra fx vind og sol. 

- Vi har ikke tidligere defineret 
hvad vi vil betragte som bæredygtig 
biomasse. Mulighederne ligger i at 
vi kan få en ren energiforsyning, 
flere arbejdspladser, bedre res-
sourceforvaltning, bedre binding af 
kulstof i jorden og bæredygtig ud-
vikling af ressourcer.

- Mareridtet er at vi enten fælder 
danske skove, eller at vi importerer 

træ fra andre dele af verden hvor 
det ikke er bæredygtigt produceret. 
Så vil vi øge udledning af drivhus-
gasser og reducere biodiversitet.

- Vi har ikke råd til at sige nej 
til at bruge biomasse. Men det kan 
blive et kæmpe tilbageslag hvis vi 
ikke gør det på den rigtige måde.

Flis i fjernvarmen
- Kan vi regne med en stabil afsætning 
af skovflis til fjernvarmeværker i de 
næste 10-20 år?
- Det tror jeg, men jeg kan ikke som 
minister bestemme hvad det enkelte 
fjernvarmeværk skal gøre. Jeg kan stå 
for en national rammelovgivning som 
gør det attraktivt at gøre det rigtige, 
men der er forskellige vilkår fra det 
ene værk til det andet. Nogle ting pe-
ger i retning af øget brug af flis, andre 
ting peger i retning af mindre brug.

- På plussiden tæller at vores 
energistruktur vil ændres meget de 
næste 10-15 år. Vi får mere el fra 
vind og sol, og vi får uafhængige 
varmekilder som geotermi på fjern-
varmeværker. Affaldssektoren har 
antydet at de gerne vil afbrænde 
flis, men vi vil undersøge om det er 
effektivt og bæredygtigt. 

- På negativsiden er nok at det 
er svært at kombinere el- og varme-
produktion på mindre værker. Energi-
forliget giver ikke frit brændselsvalg 
på de mindre decentrale kraftværker, 
fordi vi vil sikre en effektiv pro-
duktion. Vi vil gerne have mere ved-
varende energi, men vi vil samtidig 
bevare effektiviteten.

- Vil det gå ud over effektiviteten hvis 
man tillader frit brændselsvalg?
- Vi har investeret i et stort natur-
gasnet, de decentrale værker spiller 
en vigtig rolle for sikker levering af 
både el og varme, og virkningsgra-
den på disse værker er meget høj. 
Så hvis vi uden videre giver lov til at 
fyre biomasse bare for at lave varme, 
vil det gå ud over både regulering af 
energiforsyningen og effektiviteten.

- I første trin ser vi på hvad der 
er rigtigt ud fra bæredygtighed og 
energiudnyttelse, herunder om det er 
fornuftigt at brænde flis i decentrale 
værker. Næste trin går på hvordan vi 
regulerer os frem til den mest opti-
male anvendelse i det samlede energi-
system og det samlede Co2 regnskab. 
Frit valg kan være ét værktøj, men 
det kan også være afgifter eller støtte.

Forskning og tilskud
- Energiforliget lægger op til forsk-
ning i teknologiudvikling, men ikke 

i fx øget produktion i skoven på et 
bæredygtigt grundlag. Vil du styrke 
en udvikling af bedre dyrknings- og 
høstmetoder?
- Jeg vil gerne afvente vores analyse 
før jeg svarer. Hvis den afdækker 
blinde punkter, så må vi jo kigge på 
det. Jeg er ikke forskningsminister, 
derfor kan jeg ikke love at afsætte 
en bestemt sum penge endnu. 

- Vi er i gang med at erstatte en 
meget stor del af vores kul med 
biomasse. Det giver muligheder for 
erhvervet, men vi mangler viden 
og erfaring. Derfor kan vi ikke sige 
præcis hvor vi skal bruge 5 eller 10 
mio. kr. ekstra.

- Der ydes bl.a. tilskud til energipil 
på landbrugsjord, men ikke til ener-
giproduktion i skoven. Forvrider 
man ikke energiproduktionen ved at 
fremme energipil på landbrugsjord 
frem for skovenes produktion som 
der er rigeligt af?
- (Lang pause) Du får et rigtigt po-
litikersvar – det er ikke mit ressort, 
det er fødevareministeren der har 
ansvaret her. Både Natur- og Land-
brugskommissionen og vores bio-
masseanalyse skal jo munde ud i at 
vi gennemgår alle vores tilskudsord-
ninger og reguleringer for at sikre at 
vi får det optimale ud af det.

Kriterier for biomasse
- Der har i de senere år været im-
porteret en del biomasse, og der har 
været kritik af dele af denne import. 
Det vil være lettere at handle med 
biomasse hvis man fik internationale 
kriterier for hvad der er bæredygtig 
biomasse. Vil du arbejde for det?
- Ja for pokker da. Jeg arbejder som 
et bæst for i første omgang at få 
kriterier for bæredygtighed ved han-
del med biomasse inden for EU. Vi 
har den lidt besynderlige situation 
at Sverige og Finland modarbejder 
disse kriterier mest. De mener at 
det vil føre til øget bureaukrati. 

- Jeg har sagt til mine kolleger at 
det forstår jeg ikke. Jeg tror at de 
nordiske lande vil komme bedst ud 
hvis man stiller krav om bæredyg-
tighed. Jeg har stor tillid til at alle 
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- Jeg kan ikke 
forestille mig at bære-
dygtig biomasse bliver 
mindre værd i fremtiden 
end i dag.

“ 

- Markedet for bio-
masse til energi skal være 
åbent og gennemsigtigt, så 
skovene skal være kon-
kurrencedygtige.

“ 



de nordiske lande har styr på deres 
skovdrift. Derfor vil jeg stærkt opfor-
dre dansk skovbrug til at gå i en dy-
namisk dialog med de andre lande.

- Det næste trin vil så være kriterier 
der gælder alle lande.
- Det er vigtigt både for mig, og sik-
kert også for jer, at man ikke kan 
vinde frem på markedet ved simpel 
rovdrift på naturens ressourcer. 
Europa vil blive nettoimportør af 
biomasse, og derfor er det afsindig 
vigtigt at EU stiller krav til al bio-
masse. Det bliver lettere hvis vi gør 
det i fællesskab frem for at hvert 
land opstiller egne kriterier. 

- Jeg tror det vil have en meget 
stor virkning på hele verdens skov-
drift, Canada, Rusland og mange 
tropiske lande, for de vil gerne eks-
portere. Kriterierne skal selvfølgelig 
også udformes så de ikke bliver set 
som en teknisk handelshindring.

Ny skovdrift
- En metode til at øge produktionen 
af energitræ er skovkulturer med 
hjælpetræer. Det koster dobbelt så 
meget som en moderne, skrabet kul-
tur – men det er interessant hvis vi 
ved at hjælpetræerne kan afsættes til 
energi om 15-20 år. Hvornår kan sko-
vejerne være sikre på at denne inve-
stering betaler sig? Hvornår kommer 
der en biomassestrategi hvor køberen 
siger at vi skal bruge så og så meget 
træ i 2020, 2030 og 2040?

- Ja, det er sgu et godt spørgsmål. 
(Lang pause). Det ærlige svar må 
være at jeg forstår godt utålmodig-
heden. Vi betræder ny grund, så jeg 
tør ikke love at det kommer inden 
for et år.

- Jeg håber ikke investorerne vil 
holde sig tilbage. Jeg kan ikke forestille 
mig at bæredygtig biomasse bliver 
mindre værd i fremtiden end i dag.

Søren Fodgaard og Martin Einfeldt
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Når man kører rundt i det danske landskab i april ser man ustandselig energitræ i forskellige former.

Martin Lidegaard nævner be-
hovet for samproduktion af el og 
varme på mindre værker. Det kan 
ske på et nyudviklet anlæg der 
omtales på de følgende sider. 

Det blev nævnt at skovbruget 
kan øge produktionen ved at 
bruge hjælpetræer. Læs mere i 
artiklen side 236.

Martin Lidegaard
klima-, energi- og bygningsminister 
Født 12. december 1966

Uddannelse:
1993: Cand.comm. fra Roskilde Universitetscenter.

Politisk karriere:
2011: Udnævnt klimaminister d. 3. oktober 2011.
2005-2007:  Genvalgt til Folketinget for De Radikale, klima-, miljø-, energi-, 

social- og trafikordfører.
2001-2005:  Valgt til Folketinget for De Radikale, energi-, trafik- og fødeva-

reordfører.

Erhvervskarriere:
2008-2011:  Medstifter og arbejdende formand for den grønne tænketank 

Concito.
2008: Kommunikationsrådgiver hos RelationPeople. 
1995-2001:  Informationschef og vicegeneralsekretær i Mellemfolkeligt 

Samvirke, formand for det grønne netværk af miljø- og udvik-
lingsorganisationer i Danmark 92-gruppen.

1993-95: Informationschef i Kommunernes Forsikring.
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Nyudviklet anlæg til pro-
duktion af el og varme er 
velegnet til mindre bysam-
fund med omkring 300 hus-
stande.

¼ af energien udnyttes til 
el som sælges til nettet og 
forbedrer driftsøkonomien i 
værket.

- Det nye trægasanlæg vi skal til at 
opføre nu vil bruge 4.500 m3 træ 
om året eller 11.000 rm flis. Det vil 
kunne producere el svarende til 550 
husstandes elforbrug – samt fjern-
varme til 265 husstande.

- Trægasanlægget kan bruge våd 
skovflis som altså ikke skal fortør-
res i skoven. Det er dermed et ideelt 
anlæg til energiforsyning i mindre 
bysamfund.

Henrik Houmann Jakobsen er 
grundlægger af Biosynergi Proces 
ApS som nu kan opføre sit første 
kommercielle anlæg til træforgas-
ning. Anlægget er købt af Hillerød 
Bioforgasning P/S som har en aftale 
om levering af fjernvarme til Hille-
rød Varme A/S. 

Den 11. april markerede man det 
”første spadestik”. Spaderne havde 
sådan set været i gang allerede, for 
der var gravet ud til at opføre en 
bygning på 300 m2 som skal rumme 
flislager og forgasningsanlæg. 

I stedet plantede man et egetræ 
på et grønt område lige i nærheden. 
Hermed markerede man at flisen 
kommer fra et bæredygtigt skov-
brug og at overskudstræet bliver til 
energi.

Ide tilbage fra 1988
- Det var helt tilbage i 1988 jeg 
første gang hørte om muligheden 

for at udvinde trægas til energipro-
duktion, fortalte Henrik Houmann 
Jakobsen. 

- Jeg er uddannet akademi-
ingeniør og var dengang ansat på 
Skovteknisk Institut. Jeg var til en 
konference i USA for at fortælle om 
flisfyrede varmeværker. Jeg hørte 
om produktion af el fra en træfyret 
gasgenerator, men jeg fik også at 
vide at der var flere uafklarede 
spørgsmål om teknikken.

- I 1991 blev jeg ansat på dk-
Teknik og i 2002 besluttede jeg at 
ville udvikle forgasning. Jeg stiftede 
BioSynergi Proces ApS og fik tilskud 
til at opføre et demonstrationsanlæg 
i Græsted. Fra 2004 har jeg arbejdet 
fuldtid med projektet som nu har 4 
ansatte. 

- Et stort problem ved forgasning 
er at der normalt udvikles tjære-

stoffer som er svære at afbrænde i 
en motor. Det er lykkedes os at ud-
vikle en generator der ikke udvikler 
tjære, og den er nu patenteret i hele 
Europa.

- Anlægget i Græsted bliver ned-
taget i løbet af efteråret. Det er ikke 
egnet til kommerciel drift, dels fordi 
det er for lille, dels fordi det er om-
bygget mange gange i forbindelse 
med udviklingsarbejdet. I stedet 
skal vi altså nu opføre det første 
kommercielle anlæg som er 4 gange 
større end værket i Græsted. 

- Vi har fået kontor og værksted 
i Meløse mellem Hillerød og Fre-
deriksværk hvor vi opbygger hele 
anlægget. 

- Vi køber komponenter fra en 
række underleverandører. De cen-
trale dele af anlægget monteres 
i to store moduler som passer i 

228 SKoVEN 5 2012

Kraftvarmeværk
til mindre byer

Våd skovflis kan nu udnyttes til produktion af både el og varme i anlæg til 
samfund med få hundrede husstande.
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størrelse til en container. Desuden 
er der brug for rør, tørreanlæg, 
flistransportør mv. Når køberen 
modtager modulerne kan anlægget 
færdigmonteres på kort tid.

- Når Ullerød værket kører er vi 
klar til at sælge flere værker. Vi har 
allerede en række forespørgsler fra 
udlandet, selvom vi ikke har foreta-
get en aktiv markedsføring.

Dette værk ejes af investorer i 
lokalområdet som har finansieret 
næsten halvdelen af investeringen. 
Varme og el sælges til Hillerød For-
syning og til nettet, og det er derfor 
investorerne som har risikoen. De 
kan til gengæld se frem til en for-
rentning på 5,5% hvis alt går efter 
planen.

Forgasning af træ
Anlægget afbrænder ikke flisen di-
rekte. Træet omdannes til en brænd-
bar gas der bruges som brændstof i 
en forbrændingsmotor, der produce-
rer el og varme. 

Anlægget er udviklet til ubeman-
det, automatisk drift. Anlægget skal 
være i drift døgnet rundt og året 
rundt, bortset fra vedligehold, dvs. 
omkring 8000 timer om året.

Produktion af trægas er ikke 
nogen ny opfindelse. Det blev brugt 
under besættelsen hvor bilerne 
havde monteret en gasgenerator bag 
på bilen. 2,5 kg bøgebrænde kunne 
udvikle energi svarende til 1 liter 
benzin. 

Datidens teknologi havde flere 
problemer, og det var svært at få en 
stabil drift af bilen. I dag er teknik-
ken betydeligt forbedret. Man kan i 
dag producere både el og varme og 
udnytte langt det meste af træets 
energiindhold.

Fordele ved gassen
Hvis man vil udnytte træ til energi 
vil det umiddelbart være nemmest 
blot at afbrænde flisen i en stor kedel 
i stedet for først at producere gas. 

En af fordelene ved forgasning er 
at det giver mulighed for at bruge 
træets energi til andet end blot at 
producere varme. Forgasning gør 
det oplagt at kombinere produktion 
af el og varme. Det vil forbedre 
driftsøkonomien i anlægget og øge 
samfundets forsyningssikkerhed 
med el.

El produceres traditionelt i store 
centrale kraftværker som anvender 
kul, halm, flis eller naturgas. Der 
produceres damp under højt tryk 
som driver de store turbiner. 

Selv de største og mest effektive 
værker kan imidlertid ikke udnytte 
mere end 40-45% af brændslet til el. 
Herefter kan man udnytte yderligere 
op til 40-45% af brændslets energi 
til opvarmning. 

Mindre kraftvarmeværker kan 
ikke producere damp med lige så 
højt tryk og frembringer derfor re-
lativt mindre el. De mindste varme-
værker kan ikke producere el af 
betydning og er derfor henvist til 
kun at frembringe varme.

Groft sagt er det derfor ikke 
noget problem at producere varme. 
Det vanskelige består i at udnytte 
tilstrækkelig meget af brændslet 
til el, for når man laver el vil der 
under alle omstændigheder blive 
frembragt en hel del varme. Derfor 
vil det være en stor fordel hvis de 
mange decentrale varmeværker 
der bruger biomasse også kunne 
producere el.

Problemet forstærkes af at vind-
energi udgør en stigende del af 
elproduktionen. I visse situationer 
kan hele landets energibehov dæk-
kes af vindmøller. 

Men når det ikke blæser skal 
elproduktionen komme andre steder 
fra. Her vil biomasse få en central 
rolle, fordi det kan lagres og ind-
fyres når der er behov. og med 
Biosynergis anlæg har de mindre 
bysamfund nu mulighed for at give 
deres bidrag til en sikker energi-
forsyning.

sf
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Hillerøds borgmester Kirsten Jensen 
markerede starten på anlægget af 
kraftvarmeværket ved at plante et 
egetræ. Og hun fik god hjælp af to 
børn (af medarbejdere hos BioSy-
nergi) der var med ved starten.

Brugte, men meget flotte, sælges. 
Til opbevaring eller transport-
formål. Hvert bur består af 4 
sider som via beslag fastgøres til 
en EURpalle (120 x 80 cm). 
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Våd flis bliver til el og 
varme, og 86% af energien 
kan udnyttes.

Artiklen gennemgår tek-
nikken i et nyt forgasnings-
anlæg.

Denne artikel er baseret på et notat 
af Henrik Houmann Jakobsen fra Bio-
Synergi som beskriver teknikken i det 
nye trægasanlæg. Red.

Systemet fra BioSynergi udnytter 
brændselsflis fra skoven til en kom-
bineret el- og varmeproduktion, dvs. 
kraftvarme. Systemet henvender sig 
især til mindre fjernvarmeværker, 
store industrivirksomheder samt 
institutioner. 

Systemet er udviklet på grundlag 
af et mindre pilotanlæg i Græsted 
med en nominel eleffekt på 75 kW 
og en varmeeffekt på 165 kW. Dette 
anlæg har pr. september 2010 været 
i drift i flere end 5.000 timer, heraf 
3.400 timer med salg af elproduktio-
nen til det offentlige elforsyningsnet.

Denne beskrivelse dækker den 
næste generation af kraftvarmesy-
stemet, der får en eleffekt på ca. 300 
kW samt en varmeeffekt på 750 kW. 

På et eksisterende varmeværk 
kan trægasanlægget fint fungere 
som hovedforsyningsanlæg. De 
gamle anlæg kan så levere supple-
rende varme i de ret få timer om 
året, hvor kraftvarmeanlægget ikke 
kan dække det fulde varmebehov.

Anlægsbeskrivelse
Den centrale proces i kraftvarmesy-
stemet, som omsætter brændselsflis 
til en brændbar gas, foregår i en 
patenteret såkaldt trinopdelt open 
Core medstrøms gasgenerator. Gas-
sen benyttes som brændstof til en 

forbrændingsmotor, der producerer 
el og varme. Anlægget er udviklet til 
ubemandet, automatisk drift.

Anlægget kan anvende almindelig 
skovflis, der typisk har et vandind-
hold på 40-55 % af totalvægt. Den 
våde brændselsflis nedtørres til 
15-20% vand i en tromletørrer som 
opvarmes med udstødningsgassen 
fra gasmotoren. Den tørrede flis 
indfyres herefter i toppen af gasge-
neratoren.

Ved normal drift er toppen af 
generatoren lukket, så der kan tilfø-
res forvarmet luft til forgasningen. 
Brændsel, luft og produktgas bevæ-
ger sig i samme retning ned gennem 
gasgeneratoren. 

De indre dele af gasgeneratoren 
er fremstillet af ildfaste keramiske 
materialer og afsluttes i bunden 
med en bevægelig rist. Aske fra for-
gasningen udtages gennem en vand-
lås i bunden af gasgeneratoren. 
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Fra flis til trægas
- og videre til el og varme

Flislageret ligger til venstre på tegningen. Herfra føres flisen gennem en trom-
letørrer i midten, gennem forgasseren (den store cylinder) og herefter gennem 
de øvrige, mindre komponenter.
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Luft til forgasningen kan fordeles 
i tre adskilte områder i gasgenerato-
ren. Et vigtigt mål med forgasningen 
er at begrænse udviklingen af tjæ-
restoffer. Det sker dels ved at tørre 
flisen (idet en lav temperatur under 
forgasningen vil give store mængder 
tjære), dels ved at tilføre luft flere 
steder i generatoren, så der sker en 
delvis forbrænding som nedbryder 
tjæren til brændbare gasser.

Produktgassen er ca. 550 °C når 
den forlader gasgeneratoren. Den 
nedkøles straks ved passage af en 
varmeveksler, der forvarmer den 
luft som anvendes til forgasningen.

Produktgassen fortsætter til en 
vandkølet varmeveksler, som afkø-
ler den til ca. 120°C. Herefter renses 
produktgassen for partikler og tjæ-
restoffer i et posefilter (som består 
af en række store kunststofposer 
med fine huller, red.). Restproduktet 
fra posefilteret er tør flyveaske som 
bortskaffes sammen med asken fra 
gasgeneratoren.

Efter posefiltret køles produkt-
gassen endnu en gang til ca. 60 °C 
inden den tilføres gasmotoren. Un-
dervejs til gasmotoren har produkt-
gassen passeret en gassuger, der 
holder undertryk i gasgeneratoren 

hele vejen frem til sugerens indløb.
Gassen blandes med luft i moto-

rens indsugningssystem og afbræn-
des herefter. Gasmotoren er tilkob-
let en elgenerator med tilslutning til 
elforsyningsnettet.

Varmen fra gasmotorens kø-
levand og motorolie udnyttes til 
varmeproduktion, mens udstød-
ningsvarmen (som tidligere nævnt) 
i første omgang anvendes til tørring 
af brændselsflis. Efter tørringen 
af flisen genvindes energien i den 
fugtige udstødningsgas i en konden-
serende røggaskøler, der udnytter 
den varme som blev brugt til at for-
dampe vand fra flisen.

Røggaskøleren udskiller vand og 
støvpartikler fra røggassen. Støvet 
kommer fra tørringen af det friske 
træ og filtreres fra inden det over-
skydende vand ledes til kloak. Ud-
stødningsgassen har til slut en tem-
peratur på ca. 60-65 °C og er mættet 
med vanddamp, når den bortledes 
gennem skorstenen.

Produktgas
Danmarks Tekniske Universitet 
(DTU) har analyseret produktgas-
sen på BioSynergis demonstrations-
anlæg i 2006. Gassen består typisk 

af 18,5% brint, 15,8% kulilte, 14,1% 
kuldioxid, 1,6% metan og ca. 50% 
ren kvælstof. Den nedre brænd-
værdi lå mellem 4,6 og 5,4 MJ/nor-
mal kubikmeter.

Et anlæg på 300 kW el producerer 
en gas af mindst lige så god kvalitet 
som målingerne på det mindre de-
monstrationsanlæg viste i 2006.

Luftemissioner
Teknologisk Institut, Århus har i 
december 2006 udført autoriserede 
målinger på røggassen i skorstenen 
efter tørreprocessen. Motorens røg-
gas er det eneste udslip fra anlæg-
get under normal drift. 

Målingerne er udtrykkes i milli-
gram pr. normal kubikmeter: Partik-
ler < 4 mg, kulilte < 1600 mg, kvæl-
stofoxider < 650 mg, uforbrændte 
kulbrinter < 100 mg/ mn. Reference 
iltprocent i røggas: 5% o2,

Måleværdierne for partikler, Co 
og UHC overholder Miljøministeri-
ets grænseværdier i BEK 621 af 23. 
juni 2005, som gælder for gasmoto-
rer på forgasningsgas. Værdien for 
kvælstofoxider var knap 20 % over 
grænseværdien, men det skyldes 
formentlig, at demonstrationsanlæg-
gets gasmotor var over 25 år gam-
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Hovedprocesser i anlægget til produktion af trægas, hvor træflis fra skoven omdannes til elektricitet og fjernvarme.
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mel på måletidspunktet. Med et nyt 
og større gasmotoranlæg vil Nox 
værdien også ligge under grænse-
værdien.

Restprodukter og andre  
udledninger
Restproduktet fra forgasningen er 
fint trækul og aske. Det bliver udtaget 
på våd form og kan deponeres.

Rensning af produktgassen for 
støv og tjære sker som tidligere 
nævnt ved en tør proces. Restpro-
duktet fra gasrensningen er tør flyve-
aske der eventuelt også kan udtages 
på våd form og deponeres sammen 
med asken fra forgasningen.

Gasmotorens røggas renses for 
partikler efter at den er anvendt 
til trætørring. Derved fremkommer 
en mindre mængde træstøv i tør 
form og træstøv i våd form, der kan 
deponeres. Fra kondenseringen af 
røggassen fra gasmotoren udskilles 
kondensat som er neutralt og kan 
ledes til kloak.

De typiske daglige driftsopga-
ver består af tilsyn med anlægget 
samt opgaver i forbindelse med 
modtagelse af træflis og bortskaf-
felse af aske og træstøv til deponi. 
I BioSynergis driftsøkonomiske be-
regninger medregnes derfor altid 
omkostninger til både timeforbrug 
og materialer.
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Hovedtal for Ullerød Kraftvarmeværk
Der anvendes 4.500 m3 træ om året (11.000 rm flis), som indeholder 8.800 
MWh. 

Der produceres 2.300 MWh el samt 5.300 MWh varme, i alt 7.600 MWh 
om året. Det svarer til 550 husstandes forbrug af el og 265 husstandes 
forbrug af varme og erstatter 2.800 tons Co2 udledning fra fossile brændsler. 

Indfyret effekt er 1.200 kW, fordelt på 300 kW el og 750 kW varme. Træ-
gasanlægget udnytter 86% af brændslet, og det er ret højt. Til sammenlig-
ning er effektiviteten på 88% i det nuværende kraftvarmeværk i Hillerød 
som har en effekt på 75 MW el og 78 MW varme eller 100-200 gange mere 
end værket i Ullerød.

Varmen aftages af Hillerød Forsyning via Ullerød Varmecentral og er-
statter naturgas. Trægasanlægget er opført i tilknytning til tre gasfyrede 
kedelanlæg der producerer varme til den vestlige del af byen i de perioder 
af året hvor behovet er særlig stort.

Der ventes en årlig affaldsmængde på 400-500 m3 flyveaske og trækul, 
5 m3 træstøv fra cyklonen og vådt bundfald fra røggaskondensatoren, 
samt 5 m3 slam fra rensning af gassen. Desuden 2.400 liter smøreolie fra 
gasmotoren. Spildevand udgør højst 8 m3 i døgnet.

Inde i proceshallen er støjen på op til 85 dBA. Væggene er støjisolerede, og 
i en afstand af 1 m fra værket er støjen på 50 dBA, og i en afstand af 100 m un-
der 10 dBA (ikke hørbart). Den nærmeste private beboelse er 110 m væk.

Anlægssum: 19 mio. kr. Finansieret ved 9,940 mio. kr i udviklingsstøtte 
fra EUDP (Energiteknologisk Udviklings- og Demonstrationsprogram), 
7,460 mio. kr fra lokale investorer, samt 2,060 mio. kr fra Biosynergi Proces 
ApS og EBo Consult A/S.

Trægasanlægget ligger på adressen Kirsebær Alle 15 i den vestlige 
udkant af Hillerød, tæt på den nye bydel Ullerød. Anlægget ligger i et om-
råde som også rummer andre fjernvarmeanlæg og spildevandsanlæg. 

Aktører i projektet
Biosynergi Proces ApS er stiftet i 2001. I 2003 opførte man et mindre an-
læg i Græsted til udvikling af processen og demonstration af at anlægget 
kan køre stabilt i ubemandet drift. Se omtale i Skoven 10/06 og 4/07 samt 
www.biosynergi.dk 

EBO Consult er stiftet i 1931 og foretager administration og tilsyn med 
fjernvarmeselskaber, sekretariatsbetjening for selskaber, integration af 
vedvarende energi i fjernvarme mv. 

Nogle af de senere års større projekter er medstifter af Københavns 
Solcellelaug i 2005, organisering og finansiering af havvindmøller på Mid-
delgrunden, Samsø og Hvidovre samt organisering og finansiering af træ-
gasanlægget i Hillerød. Se mere på www.ebo.dk 

Hillerød Bioforgasning P/S ejer trægasanlægget. Selskabet sælger andele i 
det nye værk og betegnes som ”verdens første folkeejede bioforgasnings-
anlæg”. P/S står for partnerselskab og er en blanding af aktie- og kom-
manditselskab der reguleres af den nye selskabslov.

Andelene koster 7.460 kr stykket, og der sælges 1.050 andele svarende 
til anlæggets energieffekt på 1.050 kW. Alle aktier blev solgt på 2½ måned. 
Der forventes en forrentning af den indskudte kapital på 5,5% efter afskriv-
ning. Investorerne hæfter alene for deres indskud. Partnerselskabet betaler 
ikke selskabsskat, og derfor beskattes afkastet personligt hos andelsha-
verne. Se mere på www.bioforgasning.dk 

Hillerød Forsyning aftager varmen fra anlægget og fordeler det i byens 
fjernvarmesystem. Se mere på www.hillerodforsyning.dk.

Hillerød Kommune har bl.a. godkendt VVM- anmeldelse på værket. Læs 
notatet ved søgning på Google med [ullerød fjernvarmecentral] 20 73 71 73 / 22 25 50 21 / Fax 76 80 14 00

brdr.hojrup@mail.tele.dk / www.brdrhojrup.dk
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•	Maskinskovning
•	Udkørsel	af	træ
•	Maskinplantning
•	Reolpløjning
•	Oprilning/grubning
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•	Knusning
•	Fældebunkelægning
•	Flishugning
•	Hegnsklipning
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Introduktion til temadag d. 
19. juni om ”Højproduktivt 
skovbrug for en bæredygtig 
fremtid”.

Der er behov for at be-
grænse forbruget af fossile 
brændsler og begrænse kli-
maændringerne. 

Det kan ske ved at bruge 
mere træ. Målet er derfor 
at øge træproduktionen på 
en bæredygtig måde.

Tirsdag den 19. juni afholdes en 
temadag om træ til energi, se 
boksen. Temaet er behovet for øget 
produktivitet i skov i forhold til en 
bæredygtig udvikling. 

Bæredygtigheden i nyt lys 
Globalt stiger erkendelsen af, at 
vores samfund i fremtiden må for-
bruge mindre fossilt kulstof (olie, 
kul og naturgas) som råstof og til 
energi. Det sker for at modvirke 
klimaforandringerne og mindske af-
hængigheden af fossile kilder. 

Verdens skove – herunder nordi-
ske skove – er en vigtig brik i denne 
omstilling, og de har muligheder for 
at spille en væsentlig større rolle. 

Samtidig står skovene og skov-
bruget overfor en dobbelthed: 
Klimaforandringerne vil true vig-
tige træarters trivsel og sundhed, 
samtidig med at stabil skov med høj 
tilvækst kan modvirke det stigende 
Co2 indhold i atmosfæren. 

Siden FN’s Brundtland kommis-
sion i 1987 for alvor satte bære-

dyghed på dagsordenen (Fig. 1), 
har der i skovdriften primært været 
fokus på bæredygtighedens to søjler 
om henholdsvis sociale og miljø-
mæssige forhold. 

Dette skal ses i lyset af, at hoved-
indsatsen gennem de forudgående 
to århundreder især drejede sig om 
at genoprette skader og genetablere 
skovene og træproduktionen. Det 
skete i kølvandet på en stigende over-
udnyttelse af skove og landskaber 
gennem det sidste årtusinde, som 
skyldtes græsning og for stor hugst. 

Øget produktivitet i  
skovene 
Mennesket har bygget de moderne 
samfund på grundlag af adgangen 
til billigt fossilt kulstof. Dermed er 
der forbrugt af ”kapitalen” uden 
større hensyn til fremtidige genera-
tioners behov eller den forurening, 
det medfører. 

En bæredygtig udvikling kan der-
for ikke nøjes med at fokusere på 

bæredygtighedens to søjler, men må 
også inddrage den tredje dimension: 
det økonomiske / produktive per-
spektiv. 

Øget produktivitet i skovene bør 
ikke automatisk mødes med skepsis 
i forhold til bæredygtigheden, 
men ses som et af flere nødvendige 
elementer. 

Hvis det lykkes at øge produk-
tionen får skovbruget endvidere en 
miljømæssig gevinst i forhold til 
den nuværende praksis med hel-
træudnyttelse. Man kan nøjes med 
at høste de traditionelle skovbrugs 
sortimenter og dimensioner og der-
ved fjerne færre næringsstoffer med 
biomassen (Raulund-Rasmussen et 
al. 2008). 

Skovbruget kan således grund-
læggende præstere en høj produkti-
vitet på relativt ringe jordtyper og 
i dyrkningssystemer, som fordrer 
meget begrænsede mængder af 
investeringer, hjælpestoffer (gødsk-
ning og pesticider) eller energi. Det 
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Temadag om
træ til energi

Figur 1. Den Brundtlandske bæredygtighedsdefinition.



kan stort set ske uden at tære på lo-
kalitetens nærings- og humuspuljer. 

Nutidens udfordringer har stor 
lighed med de problemer, som vore 
forfædre stod overfor for 150-200 år 
siden. Dengang formåede de med 
meget begrænsede ressourcer at 
vende en katastrofal udvikling. Men 
de fik med tiden hjælp af teknologiske 
landvindinger og adgangen til billigt 
fossilt kulstof. 

Nu er det vores opgave at frigøre 
os fra den afhængighed. Vi kan 
bringe udviklingen videre i retning 
af et samfund, som reelt er bære-
dygtigt og ikke afhængigt af fossilt 
kulstof. 

Træmangel?
På trods af klimaforandringernes 
trusler mod verdens skove, så kon-
kluderer en stor IUFRo-rapport, at 
ændringerne sandsynligvis vil med-
føre en generelt højere produktion 
af træ (osman et al. 2009). 

Ligeledes konkluderer en IPCC-
rapport (Chum et al. 2011), at bio-
masse nu dækker ca. 10% af verdens 
samlede energiforbrug. Heraf dæk-
ker træ og træprodukter mere end 
80%. 

Dertil forventes, med baggrund 
i en række analyser, at bioenergien 
omkring 2050 vil bidrage til det 
globale energiforbrug med op til 6 
gange mere energi.

Indenfor EU dækker træ i gen-
nemsnit lidt mere end 50% af den 
vedvarende energi, Fig. 2. 

Danmark befinder sig midt i feltet 
i EU. De øvrige nordiske lande, de 
baltiske lande samt andre skovrige 
EU-lande får ikke overraskende 
en betydeligt højere andel af de-
res vedvarende energi fra træ. De 
samme skovrige lande dækker også 
en ret høj andel af deres samlede 
energiforbrug med vedvarende 
energi – og dermed af træ (Fig. 3). 

De nordiske lande har vedtaget 
en ambitiøs strategi om at forøge 
andelen af vedvarende energi 
væsentligt allerede før 2020 (Fig. 
3; Danmark 30%) samt at være helt 
kulstof-neutrale i 2050. 

I EU-WooDS rapporten (Mantau 
et al. 2010) præsenteres scenarier 
for fremtidens udbud og efterspørg-
sel af træ i EU, Fig. 4. 

Prognoserne viser, at forbruget af 
træ vil stige hurtigere end udbudet, 
og at de to kurver vil krydse hinan-
den indenfor de kommende 5-20 år. 

Det er næppe muligt at forudsige, 
hvorvidt der vil opstå en egentlig 
træmangel. Generelt ser det dog ud 

til, at skovene og træprodukterne 
styrer mod en stærkt stigende 
betydning for energiforsyningen i 
fremtiden. 

Spørgsmålet er derfor i høj 
grad, om skovbruget vil få tilpasset 
skovene i tide, så sundhed, stabilitet 
og produktion kan opretholdes og 
øges, så en situation med mangel på 
træ kan undgås. 

Potentialet i at vælge en klar for-
valtningsstrategi for skovene og i at 
øge produktiviteten kan illustreres 
ved det faktum, at kun 7% (264 mio. 
ha) af verdens samlede skovareal er 
plantager (ifølge FAo (2010)). Denne 

relativt lille andel af skovene produ-
cerer imidlertid omkring halvdelen 
af verdens samlede årlige træforbrug 
på ca. 3,5 mia. m3 (Evans (ed.) 2009). 

I Danmark kan vi udnytte at der 
allerede findes et omfattende mate-
riale fra skovtræforædlingen i form 
af udvalgt, afprøvet og/eller foræd-
let genetisk materiale (træarter, pro-
venienser, kloner). Dette genetiske 
materiale er slet ikke fuldt udnyt-
tet, og det vil – i kombination med 
relevante skovdyrkningsmetoder 
og -systemer – give mulighed for at 
etablere bevoksninger, der passer til 
lokaliteten både nu og i fremtiden.

TRÆ TIL ENERGI – ARRANGEMENT
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Figur 2. Træbaseret bioenergi i forhold til den totale mængde vedvarende energi 
i de enkelte EU lande og EU i gennemsnit (EU 27). (Mantau et al. 2010).

Figur 3. Andelen af vedvarende energi i EU-lande i forhold til det samlede 
energiforbrug. Med blåt vises status 2005 og med en streg landenes erklærede 
målsætning for 2020 (EU-Kommissionen).



Norden kulstof-neutral i 2050
Det er oplagt, at de nordiske og 
baltiske lande nu samler kræfterne i 
skovbruget og energisektoren for at 
indarbejde perspektiverne i de am-
bitiøse 2050-mål i skovdriften. Det 
drejer sig f.eks. om:

- Skovdyrkningen – hvilke træ-
arter, provenienser og kloner samt 
hvilke dyrkningssystemer, skov-
strukturer og træartsblandinger er 
mest relevante?

- Høst og logistik – hvordan 
mobiliseres større eller mindre dele 
af den samlede biomasse og med 
hvilke teknikker?

- Hvordan udnyttes biomassen 
bedst muligt i det samlede energi-
system?

For skovbruget er der ikke noget 
nyt i, at man må agere i forhold til 
en fjern og ukendt fremtid med al 
den usikkerhed, der er forbundet 
med det. 

ENERWooDS projektet, som er 
finansieret Nordisk Energiforsk-
ning – og dermed Nordisk Minister-
råd – sigter på at forene erfaringer 
fra skovbruget og energisektoren 
i de nordiske og baltiske lande og 
få denne omsat i praksis. Målet er 
at styrke skovbrugets rolle som en 
vigtig bidragyder til konkurrence-
dygtige og effektive vedvarende 
energisystemer. 

Derfor inviteres interesserede 
hermed til en første temadag om 
emnet i regi af dette nordiske sam-
arbejdsprojekt.

Forkortelser

IUFRo – International Union of Forest Re-
search organizations. www.IUFRO.org

IPCC – Intergovernmental Panel on Climate 
Change. www.ipcc.ch
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Formiddag: Kl. 9-13 inkl. frokost
1. Introduktion til ENERWooDS og dagens tema – Palle Madsen
2.  EUwood – potentialer for øget tilvækst og udnyttelse af træbaseret bio-

masse i EU – Perttu Anttila; METLA, Finland
3.  Klima og vegetationszoner under forandring; hvilke er fremtidens træ-

arter? – Johan Bergh, Sveriges Lantbruksuniversitet
4.  optimeret biomasseanvendelse; strategiske analyser – Leif Gustavsson, 

Linnnæus University, Sverige
5.  Seneste tendenser indenfor trælogistik; Kjell Suadicani, Skov & Landskab
6.  Tilvækstpotentialet inden for de vigtigste træarter; hjemmehørende så-

vel som fremmede – Thomas Nord-Larsen, Skov & Landskab
7.  Popler og asp i Danmark og Sydsverige; valg af art, klon og omdrifts-

længde – Ulrik Braüner Nielsen 

Eftermiddag (kl. 13 - ca. 16.30, afslutning v. Harte)
Tykhøjet Krat v. Gadbjerg og skovrejsning Harte v. Koldin. Kørsel i egne biler.

Popler og andre pionértræarter: Anvendelse som hjælpetræer? Mere 
produktion i kulturfasen og hurtigere etablering af skovklima? Som plan-
tagearter i renbestand?

Nåletræarter: Tilvækst, sundhed, stabilitet og tilpasningsdygtighed til 
klimaforandringer? I renbestand eller i blandingsbevoksninger? Løv og 
nål i blanding? 

Praktiske oplysninger
Temadagen og forplejning er gratis, men der er begrænset deltagerantal 
efter “først til mølle-princippet”.

Mødested: Vejle-området – mødested oplyses efter tilmelding. Tilmelding: 
www.sl.life.ku.dk > Kurser > Kurser, temadage og konferencer > Højpro-
duktivt skovbrug for en bæredygtig fremtid. Tilmelding er nødvending af 
hensyn til forplejningen. Frist: fredag d. 8. juni.

Figur 4. Prognose for efterspørgsel (stiplet linje) og udbud af træ (fuldt optruk-
ket linje) i EU i forskellige scenarier (Mantau et al. 2010).



Af Konsulent Ebbe Leer, Træ til 
Energi, og Marie Louise Bretner,  

Dansk Skovforening

”Træ til Energi” er et samar-
bejde inden for skovsektoren. 

Formålet er at fortælle 
om skovens muligheder for 
at levere træ til energi. Et 
af forslagene går på i højere 
grad at anvende hjælpe-
træer som kan producere 
de første 15-20 år hvor 
hovedtræarten ikke yder ret 
meget.

I 2010 besluttede Skovdyrkerfor-
eningerne, HedeDanmark og Dansk 
Skovforening at gå proaktivt ind i 
formidlingen af skovens muligheder 
for at levere træ til energi. 

Samarbejdet, som vi har valgt at 
kalde Træ til Energi, har endvidere re-
præsentanter fra Københavns Univer-
sitet (Skov & Landskab). Endelig del-
tager Naturstyrelsen som observatør.

Muligheder og udfordringer
Baggrunden for initiativet var at 
skovbrugsbranchen, både i Klima-
kommissionens arbejde og i ressour-
ceopgørelserne fra Energistyrelsen, 
kunne se, at skovressourcen blev 
opfattet som opbrugt. Dertil kom en 
frygt for, at efterspørgslen på træ 
til energi ville medføre udpining af 
jorden, produktionsørkener og rov-
drift på træressourcen.

Sammen udpegede vi følgende 
muligheder og udfordringer for 
skovbruget:

- Øget brug af biomasse i energi-
forsyningen giver mulighed for øget 
produktion i skovene og bedre øko-
nomi i skovdriften.

- Naturbeskyttelsesinteresserne 
var skeptiske over for en øget pro-

duktion i skovene. De frygtede, at 
produktionen ville ske på bekost-
ning af naturbeskyttelse og ved 
overgang til højtydende og ikke-
hjemmehørende træarter etc. 

- Landbruget gør en stor indsats 
for at promovere biobrændsler. 
Dette øger risikoen for, at skovene 
bliver overset eller nedprioriteret i 
energipolitikken

- Hvis ikke der kommer et kvalifi-
ceret indspil fra skovbruget, er der 
risiko for, at politikerne ikke ind-
drager skovbruget i den kommende 
plan for Danmarks fremtidige ener-
giforsyning.

Træets styrker
Siden samarbejdet begyndte, har 
Træ til Energi holdt møde med en 
række embedsmænd, politikere og 
interessenter i biomassedebatten. 

Formålet har været at gøre alle 
niveauer opmærksomme på, at skov-
dyrkning er dynamisk, og at skoven 
kan øge produktionen af biomasse 
ganske betydeligt. 

Det kræver imidlertid planlæg-
ning og klare politiske signaler, så 
skovejerne kan føle sig trygge ved 
den fremtidige afsætning. Så får 
man til gengæld også en biomasse-
produktion. som er svær at matche. 

De vigtige budskaber fra skovene er:
-  Skov producerer biomasse effektivt 

på al slags jord, også marginaljord.
-  Skov dyrkes stort set uden gød-

ning og pesticider.
-  Forsyningssikkerhed: Træ kan 

høstes efter behov (årets eller sæ-
sonens), stort set uanset vejret.

-  Træer er blandt de mest effektive 
planter til at udnytte fotosyntesen.

-  Træer har et stort forædlings-
potentiale.

-  Træ er transportmæssigt og tek-
nisk det bedste biobrændsel. Det 
har den højeste massefylde, størst 
indhold af lignin og mindst salt.

Inoptimal produktion
På 20 – 25 % af skovens areal er 
produktionen ikke optimal. Den 
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”Træ til Energi”

Skovene kan levere store mængder energitræ i form af hugstaffald.



aktuelle skovdyrkningsmodel an-
vender få eller ingen ammetræer og 
lavt plantetal. Det bevirker, at area-
lets muligheder for produktion ikke 
udnyttes fuldt ud i de første 20 år af 
bevoksningernes liv. 

Det kan en øget brug af amme-
træer rette op på. Ammetræerne 
starter med hurtig tilvækst, men 
klinger tidligt af. Herefter er det be-
standstræerne, der efter en langsom 
start overtager scenen og sikrer op-
timal produktion på arealet. 

(Ammetræer er hårdføre og bil-
lige træarter som plantes samtidig 
med hovedtræarten. Målet er at 
beskytte den mere sårbare hoved-
træart mod frost og ukrudt. Amme-
træer bruges ofte ved skovrejsning. 
Typiske arter er rødel, hybridlærk 
og poppel. Red.)

Den ”nye” dyrkningsmodel
Træ til Energi har derfor – som et 
konkret bud på øgning af træpro-
duktionen – fremlagt en skovdyrk-
ningsmodel, hvor man øger brugen 
af ammetræer samt øger antallet af 
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Figur 2. Principskitse over årlig løbende tilvækst som viser, hvordan amme-
træet (japansk lærk, grøn) har en høj tilvækst, mens bevoksningen er ung. 
Denne tilvækst kan udnyttes til at frembringe betydelige mængder biomasse til 
en vedvarende energiproduktion i Danmark. 
Efter ca. 20 år begynder ammetræernes tilvækst at falde, og efter ca. 25 år har 
bestandstræerne (gran, rød) en højere tilvækst end ammetræerne. Et tilsva-
rende billede tegner sig for løvtræbevoksninger. 
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Figur 1. Den nye skovdyrkningsmodel giver en forøgelse af den samlede vedmasseproduktion i skovene. Københavns 
Universitet, Skov & Landskab har beregnet, at man med velkendte dyrkningsmetoder kan øge mængden af træ til 
energi fra ca. 11 PJ i dag til ca. 26-33 PJ om året i 2050. Det kan ske uden at reducere udbuddet af råvarer til træindu-
strien eller begrænse mulighederne for at bevare og udvikle skovenes biodiversitet.
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planter i bevoksningen. Se figur 1.
Dyrkningsmetoden er velkendt, 

men den er i løbet af de sidste 30 år 
blevet nedprioriteret i et forsøg på 
at holde omkostningerne ved kultur-
anlæg nede samt spare på de tidlige 
tyndinger. 

Med udsigt til en stadig stigende 
afsætning af træ til energi mener vi, 
at skovejeren med fordel kan ind-
tænke træ til energi i kulturstarten. 
Flere ammetræer giver en sikker 
kulturstart. 

Et højere plantetal er med til at 
sikre, at bevoksningen bliver af høj 
kvalitet. og tidligere tyndinger til 
energi er med til at give en tidlig 
tilbagebetaling af en del af kultur-
omkostningen.

Fordobling af mængden af 
træ 
Københavns Universitet, Skov & 
Landskab, har i beregninger udarbej-
det for Skovpolitisk Udvalg vurderet, 
at man med denne ”nye” dyrknings-
model kan øge tilvæksten og dermed 
hugstmuligheden for træ til energi 
fra ca. 11 PJ/år i dag til 26-33 PJ/år 
i 2050. Det anførte spænd dækker 
over forskellige prisrelationer mellem 
træ til industri og træ til energi. 

Beregningerne forudsætter, at 
metoden med at øge antallet af am-
metræer anvendes ved skovrejsning 
(1.900 ha/år) samt på 50 % af det 
areal, hvor der genetableres bevoks-
ninger i skovene hvert år. 

Forudsætningerne tager således 
højde for, at dele af skovarealet 
forynges naturligt, samt at ikke alle 
skovejere vil bruge modellen. Skov 
& Landskab har kalkuleret med pop-
pel som ammetræer (625 planter/
ha), og at træerne høstes over en 
20-årig periode. 

Modellen er baseret på ændrede 
dyrkningsprincipper både i nye 
skovbevoksninger i de eksisterende 
skove samt på ændrede dyrknings-
principper ved skovrejsning. 

Ukontroversiel model
Der er mange veje til at hæve pro-
duktionen af træ til energi. Fordelen 
ved den fremlagte model er – udover 
at den fordobler mængden – at den 
er dyrkningsmæssig ukontroversiel. 

Træ til Energi har bl.a. bedt Dan-
marks Naturfredningsforening kikke 
på modellen. De finder at forslaget 
til at øge produktionen af træ til 
energi ved at plante flere træer pr. 
areal i form af ammetræer er for-
nuftig og uden negativ påvirkning af 
skovens øvrige værdier.
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Energiforliget
Regeringen, Venstre, Dansk Folkeparti, Enhedslisten og Det Konservative 
Folkeparti indgik den 22. marts en energiaftale om den danske energi-
politik 2012-2020.

Energiforligets hovedresultater:
•  Co2-udledningen skal i 2020 være 34 % mindre end niveauet i 1990.
• Energiforbruget skal falde med 12 % i 2020 i forhold til 2006.
•  35 % af vores energi skal komme fra vedvarende energikilder i 2020 og 

49 % fra vindenergi.
Energiforliget beskriver hvordan målet skal nås. Det indeholder blandt 
andet forslag om en række analyser. 

Der er krav til decentrale kræftværker (som fortsat ikke har frit brænd-
selsvalg). 

Der indføres en forsyningssikkerhedsafgift på al rumopvarmning fra 2013, 
uanset energikilde. Midlerne herfra skal bl.a. dække forhøjede tilskud til bio-
gas og dække statens provenutab når andelen af vedvarende energi øges.

Tilskud til biogas forhøjes.
Der skal afsættes øgede midler til forskning, udvikling og demonstration, 
men primært til udvikling af teknologien.

Fire analyser
På en række punkter har regeringen brug for mere viden inden de endelige 
beslutninger tages. Derfor indeholder energiforliget oplæg til gennemførelse 
af 4 analyser:

Bioenergi 
Analyse af anvendelsen af bioenergi i Danmark er umiddelbart den vigtigste 
for skovbruget. Analysen skal fokusere på om der er de rette vilkår for en 
effektiv og miljømæssig bæredygtig anvendelse af biomasseressourcer i den 
danske energiforsyning. Analysen skal fremlægges inden udgangen af 2013. 

Samarbejdet ”Træ til Energi” har målrettet arbejdet for at blive invi-
teret med i analysearbejdet. Uden skovbrugets medvirken er der over-
hængende fare for at det fremtidige potentiale for produktion af skovbio-
masse ikke kommer frem. 

Træ til Energi havde et møde med ministeren i januar, hvor han gav til-
sagn om, at skovbruget vil blive inviteret med til analysearbejdet. 

Fjernvarme 
Analyse af fjernvarmens rolle i den fremtidige energiforsyning skal gen-
nemføres inden udgangen af 2013. 

Analysen vil være med til at vise, hvilken rolle fjernvarmen skal spille 
på sigt og hvilken energikilde, der dermed vil blive efterspurgt. Hvis 
analysen peger på øget anvendelse af bioenergi, vil det give skovbruget 
øgede muligheder. Analysen af fjernvarmen bør derfor ses i tæt sammen-
hæng med analysen af biomasse. 

Gasinfrastruktur 
Analyse af gasinfrastrukturen skal både omfatte en analyse af overgangs-
fasen med forsat anvendelse af naturgas og en analyse af fremtiden, hvor 
biogas og anden gas fra vedvarende energikilder (VE) tager over. 

Det danske naturgassystem er teknisk levedygtigt ud over år 2050. Det 
er derfor naturligt at tænke på anvendelsen af gasnettet efter det tids-
punkt, hvor den fossile naturgas skal være udfaset. Forhåbentlig kan ana-
lysen være med til at sætte andre VE-gasser som for eksempel forgasning 
af træ på dagsordenen. 

Tilskud og afgifter 
Analysen af tilskuds- og afgiftssystemer skal gennemføres med henblik på 
at vurdere behovet for justeringer. Analysen skal være færdig i 2014. 

Et tilskud er vellykket når det fremmer målsætningen med tilskuddet. 
Desværre modarbejder tilskuds- og afgiftsystemers (ikke præciserede) 
formål nogle gange hinanden. 

En analyse af området vil formentlig kunne finde både effektiviserings-
gevinster og besparelser. Et eksempel på en aktuel tilskudsordning der 
kan risikere at modarbejde det egentlige mål med ordningen er ordnin-
gen til tilplantning af energipil på landbrugsjord.
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Sikkerhed for afsætning?
Det energipolitiske forlig vil inde-
bære en massiv satsning på vedva-
rende energi i Danmark, og på sigt 
skal brugen af fossile brændsler helt 
udfases. 

El-produktionen skal primært 
baseres på vindmøller, men møl-
lerne producerer populært sagt som 
vinden blæser og uden hensyn til 
det aktuelle forbrug. Her ligger en 
kæmpe udfordring. Afbalanceringen 
skal ske på mange måder, fra oplad-
ning af el-biler om natten til interna-
tionale transmissionsledninger til/
fra fjerne egne. 

Der bliver imidlertid også behov 
for en betydelig hjemlig el- og var-
meproduktion, som kan styres efter 
behovet. Bl.a. her kommer biomasse 
og særligt træ ind i billedet. 

Endvidere synes det åbenlyst, at 
der bliver behov for sekundære træ-
kvaliteter. De vil danne grundlag for 
at fremstille brændstof til transport-
branchen og til plast og andre pro-
dukter, der i dag er baseret på olie. 

Det må forventes, at højere ener-
gipriser må føre til øget efterspørg-
sel efter energieffektive byggemate-

rialer som træ. Derfor er der grund 
til at forvente stigende efterspørgsel 
også på de primære trækvaliteter.

Som bekendt er det svært at spå, 
men i Træ til Energi er vi af den 
overbevisning, at vi ikke i mands 
minde har stået over for en mere 
sikker afsætning. Så det er med at 
komme i gang. 

Nok så vigtigt: Det er ikke flåde-
ege med hundred-årige perspekti-

ver, vi taler om, men en produktion 
med en – i skovbrugssammenhæng 
– ultrakort tidshorisont på ca. 15 år. 
Anlæg, der allerede er investeret i, 
vil end ikke være afskrevet, før træ-
erne skal høstes.

Denne artikel vil i løbet af som-
meren blive fulgt op med yderligere 
information.
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• Skovningsmaskiner

• Skovningsaggregater

• Udkørere

• Selvkørende flishuggere

Højeffektive løsninger
til skovbruget

Silvatec Skovmaskiner A/S · Fabriksvej 6, DK-9640 Farsø
Tel: +45 9863 2411 · Fax: +45 9863 2522 · www.silvatec.com

Silvatec’s produktlinier er designet i
tæt samarbejde med de mest erfarne
skoventreprenører og giver sammen med
Danmarks største serviceafdeling dedikeret
til skovmaskiner en optimal driftsøkonomi
og indtjening igennem hele levetiden.



Miljøministeren har ikke 
planer om økonomiske 
analyser af skovbruget.

Flere skovpolitiske emner 
tages op i Natur- og Land-
brugskommissionen og 
senere i udarbejdelsen af 
Naturplan Danmark.

Redaktionen bad i marts om et in-
terview med miljøminister Ida Auken 
for at høre om regeringens planer på 
skovområdet. 

Ministeren kunne ikke afse tid til 
Skoven med henvisning til travlhed i 
forbindelse med EU-formandskabet. 
Vi var dog velkomne til at indsende 
skriftlige spørgsmål, som ministeren 
ville besvare. Svarene følger nedenfor.

Skovpolitisk Udvalg
Regeringen fremsatte i april 2010, 
da partierne sad i opposition, et 
beslutningsforslag (B232) om en bæ-
redygtig skovpolitik. Det førte til ned-
sættelse af Skovpolitisk Udvalg som 
fremlagde en lang række anbefalin-
ger. Hvordan har regeringen tænkt 
sig at følge op på anbefalingerne fra 
beslutningsforslaget og fra Skovpoli-
tisk udvalg?
Anbefalingerne fra udvalget spæn-
der vidt. Fra hvordan skovene kan 
bidrage til at beskytte biodiversi-
teten, skovenes rolle i forhold til 
klimaforandringer, bedre mulighed 
for friluftsliv og flere andre ting. 
Det flugter godt med min holdning 
til, at skovpolitikken ikke skal ses 
isoleret, men som en integreret del 
af blandt andet naturpolitikken og 
energipolitikken. 

Derfor kommer opfølgningen på 
anbefalingerne fra Skovpolitisk Ud-
valg også til at ske i flere forskellige 
sammenhænge. 

Biodiversitet hører naturligt 
hjemme i den nye Natur- og Land-
brugskommission og efterfølgende i 
Naturplan Danmark.

Klimaspørgsmål bliver håndteret 
i forbindelse med regeringens klima- 
og energipolitik.

I forhold til udvalgets anbefalin-
ger om friluftsliv i skovene vil jeg 
se på dem i forbindelse med en ny 
friluftsstrategi.

Økonomiske rammevilkår
En af Skovpolitisk Udvalgs anbefalin-
ger er at undersøge sammenhængen 
mellem skovbrugets økonomiske 
rammevilkår og skovdriften. Vil re-
geringen tage initiativ til en under-
søgelse af denne sammenhæng? 
Nej. Jeg har ingen planer om nye 
økonomiske analyser. 

Træ er et fremragende produkt, 
som passer godt ind i en moderne 

grøn økonomi. Flere ting peger da 
også i den rigtige retning – blandt 
andet er der både i Danmark og EU 
vedtaget nye mål for vedvarende 
energi, der vil betyde en øget efter-
spørgsel efter træ til energiformål. 

Biodiversitet
Miljøøkonomisk Råd anbefaler at 
sikre biodiversiteten i de nuværende 
skove også ud over de arealer der 
ligger i Natura 2000-områderne (se 
Skoven 3/12, side 122, red.). 
På nuværende tidspunkt er der kun 
afsat penge på finansloven til skov-
rejsning og Natura 2000-sikringen. 
Vil regeringen arbejde for, at der 
afsættes yderligere midler til fx 
sikring af biodiversiteten i de eksi-
sterende skove? 

Det et spørgsmål, som det vil 
være oplagt at komme ind på i ar-
bejdet med Naturplan Danmark. 
Jeg kunne også godt forestille mig, 
at det er noget, man vil se på i den 
nye Natur- og Landbrugskommis-
sionen, som netop er gået i gang 
med arbejdet. Så indsparket fra Det 
Miljøøkonomiske Råd kommer på 
det helt rigtige tidspunkt.

Tab af viden
De seneste 10 år er udviklingen i 
skovbruget gået i en retning som har 
medført tab af viden omkring bære-
dygtig skovdrift både blandt praktikere 
og forskere, blandt andet som følge af 
den dårlige økonomi i skovbruget. Har 
regeringen forslag til initiativer der kan 
sikre at vidensniveauet inden for skov-
bruget sikres og fremmes? 
Nej. Der er en grundstruktur, hvor 
Skov & Landskab på Københavns 
Universitet står for forskning, udvik-
ling og formidling på skovområdet, 
og Miljøministeriet har en resul-
tatkontrakt om disse opgaver med 
universitetet. 

Jeg er helt tryg ved, at vores vi-
den om skovdrift bliver udviklet på 
en tidssvarende måde inden for den 
struktur, og at skovbruget selv er en 
aktiv medspiller på den bane.   

SKOVENES ØKONOMI
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Ida Auken om skovene

- Skovpolitikken skal ikke ses iso-
leret, men som en integreret del af 
blandt andet naturpolitikken og ener-
gipolitikken, skriver miljøminister Ida 
Auken i dette interview med Skoven.



Flere ydelser fra skovene
Samfundet har en lang række ønsker 
til ydelser fra skovene både i form af 
oplevelser, biodiversitet, træ til byg-
geri og energi m.m. Hvilke initiativer 
agter regeringen at tage, der kan øge 
produktion og anvendelse af træ til 
fx byggeri og energiformål og som 
samtidig opfylder ønskerne til sikring 
af biodiversiteten?
Skovene kan komme til at spille en 
vigtig rolle for den grønne økonomi, 
fordi skovene på én og samme tid 
rummer et unikt naturligt og forny-
bart materiale, der kan bruges til alt 
fra byggeri, møbler og papir og til 
vedvarende energi. 

Skovbruget har et godt udgangs-
punkt, fordi efterspørgslen efter 
vedvarende energi forventes at stige 
markant de kommende år. Men det 
forudsætter, at vi griber det rigtigt 
an. Hvis vi skruer op for træhugsten 
uden at tage hensyn til fx biodiver-
siteten eller rydder skovene fra en 
kant af, bliver det ikke bæredygtigt.

Hvordan vi sikrer den rigtige 
balance mellem på den ene side 
produktionen af træ og energi og på 

den anden hensynet naturen er en 
meget vigtig problemstilling, som det 
er oplagt at se på i arbejdet med den 
kommende Naturplan Danmark.

Foto af Ida Auken: Claus Bjørn Larsen. 
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Miljøministeren mener at skovene rummer et unikt naturligt og fornybart ma-
teriale, der kan bruges til alt fra byggeri, møbler og papir og til vedvarende 
energi. (Foto af danske møbelklassikere fra Trapholt museum).



Af Thomas Vestergaard-Nielsen, 
Naturstyrelsen samt Marie-Louise 
Bretner og Tanja Blindbæk Olsen, 

Dansk Skovforening

Natura 2000-planerne blev 
vedtaget i december 2011. 

Nu står handleplanerne 
for tur. Handleplanen er et 
arbejdsprogram for myndig-
hederne der har ansvaret 
for at gennemføre den na-
turforvaltning, der er skitse-
ret i Natura 2000-planerne.

Handleplanerne føres ud 
i livet ved frivillige aftaler 
med lodsejerne.

To tilskudsordninger er på 
vej.

Natura 2000-planerne
Med vedtagelsen af Natura 
2000-planerne blev der skabt over-
ordnede rammer for naturforvalt-
ningsindsatsen på en række særligt 
udvalgte arealer i Danmark. Disse 
arealer kaldes Natura 2000-områder 
og dækker i dag 8,3 % af Danmarks 
landareal og 17,7 % af det danske 
havområde. Boks 1 beskriver ind-
holdet af planerne.

I de skove, der findes i Natura 
2000-områderne, har Naturstyrelsen 
kortlagt 10 forskellige EU-skovnatur-
typer, som nu skal beskyttes. Der 
er i alt kortlagt ca. 20.000 ha (både 
offentligt og privat ejet) med bl.a. en 
række bøge- og egeskovnaturtyper 
(se tabel 1). 

Udover skovnaturtyperne er der 
også en række dyre- og plantearter, 

der skal beskyttes på de skovbevok-
sede Natura 2000-arealer: 

F.eks. kræver den sjældne bille, 
eremit, at gamle, solbeskinnede løv-
træer fyldt med sprækker og huller 
bliver bevaret, da det er her, den 
lever. Ligeledes skal store rovfugle 
som f.eks. havørn, fiskeørn og rød 
glente sikres fred og ro (i yngle-
perioden) omkring redetræerne. 

Handleplanerne
Kommunerne og Naturstyrelsen er 
nu i fuld gang med at udarbejde 
handleplaner, der skal følge op på 
Natura 2000-planerne for første 
planperiode. Naturstyrelsen har 
ansvaret for at lave handleplaner 
for de skovbevoksede arealer med 
fredskovspligt, mens kommunerne 
har ansvaret for handleplaner på de 

øvrige land-arealer og de kystnære 
områder.
Handleplanen skal indeholde:
-  En prioritering af handleplanmyn-

dighedens forventede forvaltnings-
indsats i planperioden

-  En angivelse af mål og forventet 
effekt for de enkelte aktiviteter 

-  De forventede metoder og for-
valtningstiltag, som handleplan-
myndigheden vil tage i brug for at 
forbedre naturtilstanden eller fast-
holde gunstig bevaringsstatus 

ordet handleplan kan lede tankerne 
hen på en meget konkret og detalje-
ret forvaltningsplan. 

Men det er en handleplan ikke! 
Den skal snarere ses som et arbejds-
program for myndighederne (Natur-
styrelsen og kommunerne), der har 
ansvaret for at gennemføre den 
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Kortlagt areal i alt (ha)

2180 Skovklit 561

9110 Bøg på mor 2887

9120 Bøg på mor med kristtorn 834

9130 Bøg på muld 5418

9150 Bøg på kalk 304

9160 Ege-blandskov 1585

9170 Vinteregeskov 70

9190 Stilkege-krat 1344

91D0 Skovbevokset tørvemose 3370

91E0 Elle- og askeskov 3056

I alt 19.430

Tabel 1. Skovnaturtyper i Natura 2000-områderne.

Natura 2000-handleplaner

Hvad? Hvordan? Hvem?



naturforvaltning, som er skitseret i 
Natura 2000-planerne.

Handleplanerne er ligesom Na-
tura-2000 planen ikke bindende for 
den private lodsejer, men kun for 
myndighederne, som skal søge at 
udmønte handleplanerne gennem 
aftaler med lodsejerne.

Lige nu ser det ud til, at landets 
kommuner og Naturstyrelsen – helt 
frivilligt – vælger at lave én fælles 
handleplan for hvert enkelt Natura 
2000-område. 

Dette samarbejde giver ikke alene 
mulighed for, at kommunerne og 
Naturstyrelsen kan fordele opga-
verne i mellem sig. Det sikrer også, 
at handleplanen for et område 
bliver væsentligt mere overskuelig 
for de berørte lodsejere (og andre 
interessenter), fordi de så kan nøjes 
med at orientere sig ét sted.

Skovnaturtyperne
For de 10 kortlagte skovnaturtyper 
vil det primære mål være at sikre 
naturtyperne ved en skovnaturtype-
bevarende drift og pleje – og for de 
steder, hvor det vurderes aktuelt, 

ved udlæg til urørt skov.
I et forslag til Natura 2000-til-

skudsordning for skov kan ses, hvad 
Naturstyrelsen har defineret som 
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Boks 1. Natura 2000-planens indhold
Natura 2000-planen indeholder to fremadrettede elementer:

- Målsætning for Natura 2000-områderne 
- Indsatsprogram, der overordnet beskriver indsatsen i første planperiode 

Målsætningen er langsigtet og rækker ud over første planperiode, mens 
indsatsprogrammet er knyttet til første planperiode. Denne planperiode 
løber til og med år 2015, dog år 2021 for de skovbevoksede, fredskovs-
pligtige arealer.

Indsatsprogrammet bygger på en national prioritering. Denne nationale 
prioritering er formuleret i 4 sigtelinjer, som lægger niveauet for indsat-
sen i første planperiode: 

1.  Sikring af naturtilstanden af eksisterende naturarealer og arter - typisk 
gennem en løbende naturpleje

2.  Sikring af små naturarealer, bl.a. gennem arealmæssig sammenkæd-
ning af småarealer

3.  Sikring af naturtyper og levesteder, som lovligt kan ødelægges (f.eks. 
marine rev og skovnaturtyperne) 

4.  Indsats for truede naturtyper og arter, hvis status på landsplan er i 
fare for at blive voldsomt forringet i første planperiode. 

Det ventes at der bliver godkendt to tilskudsordninger i Natura 2000 områder. Den ene giver mulighed for tilskud til en 
naturvenlig skovdrift, der bevarer de 10 skovnaturtyper. Den anden giver mulighed for tilskud til at udarbejde en grøn 
driftsplan som beskriver hvordan skovnaturtyper og relevante dyre- og plantearter beskyttes.



”Skovnaturtypebevarende drift” og 
”Udlæg til urørt skov” (se boks 2).

Lodsejeraftalerne
Det er Naturstyrelsen og kom-
munerne, der som myndighed har 
ansvaret for at gennemføre handle-
planerne. Dette skal ifølge skovloven 
som udgangspunkt ske ved frivillige 
aftaler med lodsejerne. 

Politisk er det en væsentlig forud-
sætning for gennemførelsen af pla-
nerne, at lodsejerne frivilligt søger 
tilskud til at gennemføre den nød-
vendige naturindsats fra en række 
særlige Natura 2000-tilskudsordnin-
ger. Derfor er Naturstyrelsen i gang 
med at få godkendt to tilskudsord-
ninger for de skovbevoksede Natura 
2000-arealer. 

Tilskudsordning 1
Giver mulighed for tilskud til en na-
turvenlig skovdrift, der bevarer de 
10 skovnaturtyper (tidsbegrænsede 
aftaler). Denne ordning giver også 
mulighed for tilskud til at udlægge 
skovnaturtyper til urørt skov, og til at 

gøre en særlig indsats for relevante 
dyre- og plantearter (se boks 2).

Tilskudsordning 2
Giver mulighed for tilskud til at få 
udarbejdet en grøn driftsplan for én 
eller flere skove på en ejendom. Den 
grønne driftsplan skal indeholde en 
beskrivelse af, hvordan skovnatur-
typer og relevante dyre- og plante-
arter vil blive beskyttet. 

Denne ordning baseres på en 
skriftlig aftale mellem lodsejer og 
Naturstyrelsen, hvor lodsejeren ind-
går en aftale om at følge den grønne 
driftsplan.

I skrivende stund er det ikke 
muligt at sige noget om, hvornår de 
to tilskudsordninger er på plads. Så 

snart de er godkendt i EU-Kommis-
sionen, vil man kunne finde infor-
mation om ordningerne på Natur-
styrelsens hjemmeside www.nst.dk.

Høring
Alle Natura 2000-handleplaner skal 
sendes i offentlig høring senest d. 8. 
juni 2012 i mindst 8 uger. I denne pe-
riode kan alle komme med bemærk-
ninger og forslag til ændringer. 

Alle ejere med arealer i Natura 
2000-områderne opfordres til at gen-
nemlæse og eventuelt kommentere 
udkastene til planer.

Handleplanerne skal vedtages en-
deligt af kommunerne og Naturstyrel-
sen senest d. 8. december 2012.

NATURVÆRDIER
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Skovnaturtypebevarende drift 

➢ Basissikring

➢ Supplerende sikring

Alle arealer omfattes af en basissikring med følgende indhold:
- Der skal være et vedvarende skovdække
- Ved skovdrift skal de karakteristiske træarter for skovnaturtypen fremmes
 -  Ved foryngelse skal en naturvenlig foryngelse (selvforyngelse, naturforyngelse, 

stævning eller lignende) anvendes
- Ingen gødskning, kalkning eller kemisk bekæmpelse
- Uforstyrret jordbund på mindst 2/3 af arealet
- Ingen øget afvanding
- Bevaring af eksisterende dødt ved og træer med hulheder
-  Plejeret til handleplanmyndigheden til bekæmpelse af arter, der optræder invasivt

Basissikringen kan suppleres med følgende tiltag:
- Bevaring af op til 10 store træer pr. ha til død og henfald
- Bekæmpelse af arter, der optræder invasivt
- Forbedring af de hydrologiske forhold
- Skovgræsning
- For arealer i høj naturtilstand skal der altid være en supplerende sikring.

Udlæg til urørt skov

➢ Supplerende sikring

En aftale om udlæg til urørt skov omfatter følgende: 
- Ingen skovdrift 
- Ingen fjernelse af levende eller døde træer
- Ingen gødskning, kalkning eller kemisk bekæmpelse
- Ingen forstyrrelse af jordbunden
- Ingen oprensning eller nygravning af grøfter
-  Plejeret til handleplan-myndigheden til bekæmpelse af arter, der optræder invasivt

Desuden kan der indgå supplerende elementer i en aftale om urørt skov, som fast-
lægges konkret i hvert enkelt tilfælde. 

Boks 2. I et forslag til Natura 2000-tilskudsordning for skov defineres ”Skovnaturtypebevarende drift” og ”Udlæg til 
urørt skov” på følgende måde

Få hjælp til at gennemgå din handleplan  
– det er helt gratis
Efter aftale med Naturstyrelsen tilbyder Skovforeningen gratis rådgivning 
til alle skovejere med fredskovspligtige, skovbevoksende arealer, der er be-
liggende i et Natura 2000-område. Kontakt Skovforeningen på 33 24 42 66.



Af afdelingschef for råtræsalg 
Niels-Jørgen Pedersen,  

HedeDanmark

HedeDanmark får hvert år 
stjålet mellem 500 og 1000 
m3 råtræ fra skovene.

Udvalgte partier forsynes 
nu med et GPS-modul, så 
træets vej kan spores.

Gennem de seneste år har der 
været et stigende antal tyverier 
fra de skove, som HedeDanmark 
administrerer. Vi skønner at der på 
årsbasis er tale om mellem 500 og 
1000 m3, og at vores tab i den for-
bindelse udgør mindst 250.000 kr.

Vi tror at baggrunden for tyve-
rierne er de stigende energipriser, 
der gør det attraktivt at benytte 
træprodukter til brændsel. Tidligere 
så vi stort set ingen tyverier, og 
når det skete, var det ofte mindre 
partier, der forsvandt. Nu oplever 
vi, at tyverierne sker på en organi-
seret måde, hvor hele lastbillæs af 
tømmer og industritræ forsvinder 
fra skovene. 

Det er vores indtryk, at træet 
sælges til danske forbrugere, der 
selv videreforarbejder træet, så det 
kan benyttes i brændeovne og an-
dre former for fyringsanlæg.

DTE: Omfang stigende
En del af det træ, som HedeDan-
mark oparbejder i skovene, sælges 
videre til forskellige savværker og 
industrier, herunder Dansk Træ-
emballage (DTE) i Ribe. 

Direktør orla Poulsen oplyser, at 
DTE gennem det seneste år en del 
gange har oplevet, at træpartier, 
som var klar til afhentning af virk-
somhedens vognmand, allerede var 
fjernet af tyve. 

DTE har ikke et samlet overblik 
over tyveriernes omfang, da det 

kan være svært at registrere tyveri 
af mindre partier. orla Poulsen 
oplyser, at med de seneste års pris-
stigninger på træ, er omfanget af 
tyverier steget væsentligt.

Overvågning
Vi antager i HedeDanmark, at ty-
verierne foregår ved at vognmænd 
eller chauffører kører ind i skovene 
og afhenter partier som herefter di-
stribueres til slutforbrugere, der er 
helt uvidende om, at de modtager 
stjålet træ. Det er derfor vigtigt, at 

savværker og forbrugere sikrer sig, 
at der er tillid til leverandørernes 
seriøsitet. 

For at komme problemet med 
tyveri til livs vil vi nu påbegynde 
overvågning samt mærkning af 
udsatte partier. En enkelt stok i ud-
valgte partier forsynes med et lille 
lokaliseringsmodul, som løbende 
kan følges via GPS-modtager. Modulet 
fjernes inden træet saves op og kan 
derefter genbruges i en ny stok. 

Vi håber på den måde at begrænse 
tyverierne af træ fra skovene.
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SKOVDRIFT

Stigende problemer med 
tyveri af træ fra skovene

HedeDanmark taber mindst 250.000 kr om året som følge af tyveri af råtræ fra 
skovene. Det formodes at træet anvendes til brændsel.

Gammel skov, og juletræsarealer, med robust plantemaskine, med rod/grenklipper. 
Uforpligtende tilbud gives!

Skovbrugsentreprise
Gentilplantning af  stormfaldsarealer 

Skoventreprenør Michael Pedersen Tlf. 20 33 67 13 . www.skovplant.dk

Maskinel/manuel plantning . Opsætning/nedtagning af  hegn . Oparbejdning af  juletræer/pyntegrønt  
Afskærmet sprøjtning/udlægning af  gødning . Manuel skovning



Af plantepatolog  
Kirsten Thinggaard

Angreb af Phytophthora er 
fundet i bøg, ask, el, birk og 
ær i Danmark. Phytophthora 
er formentlig også involveret 
i askens toptørre. 

Det er meget foruroli-
gende for de danske skoves 
fremtid. 

Europæiske forskere sam-
arbejder om problemet. I 
Danmark har vi endnu ikke 
igangsat initiativer til at 
løse problemet. 

Phytophthora (udtales fytóftora) 
er en mikroorganisme. Der findes 
mange arter af Phytophthora som 
især angriber rødderne på en lang 
række plantearter. Angrebet fører 
ofte til at planten dræbes. Se nær-
mere detaljer i boks 1.

I de seneste 15 år er der fundet 
arter af Phytophthora i en række 
danske træer og buske, bl.a. el, ask, 
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Danske skove ramt af
ny alvorlig plantesygdom

Foto 1. Ask, bøg og ær i Munkemose i Odense 2009, alle angrebet af mikroorganismen Phytophthora. Men mange an-
dre træer og buske kan også angribes. (7)



bøg, ær, birk, poppel og lawson-
cypres. Se flere detaljer i boks 2.

Konklusionen på de mange un-
dersøgelser er, at Phytophthora er 
en meget alvorlig trussel mod vore 
skove og natur. Derfor må der hurtigst 
mulig laves en kortlægning af Phytoph-
thora i skovtræer og startes et dansk 
forskningsprogram. Der må udformes 
en strategi for fremtidens skove og 
udvælges arter og sorter med bedre 
resistens over for Phytophthora.

I det følgende omtales to af de 
vigtigste danske skovtræer.

Angreb i bøg og ask
Der er set symptomer på Phytophthora 
på bøg i flere danske skove. Disse 
observationer er gjort ved tilfæl-
dige besøg i skovene, og man må 
formode at den er til stede mange 
steder. 

Aggressive Phytophthora-arter 
er blevet isoleret fra ask (P. pluri-
vora) og fra bøg (P. cambivora) i 
henholdsvis 2008 og 2011 på Fyn. 
De blev isoleret fra rødderne og 
siden DNA-testet af S. Werres, JKI, 
Braunschweig i Tyskland. 

Disse to arter er aggressive 
skadegørere på bøg i mange euro-
pæiske lande, herunder Sverige og 
Norge (Talgø et al. 2012). Da begge 
arter har et bredt værtsspektrum 
ser man foruden bøg og ask en lang 
række andre træarter blive angrebet 
og dø over hele Europa. Man må 
antage at også den danske bøgeskov 
er truet, og derfor må undersøgelser 
påbegynde straks.

Der er lavet en nærmere under-
søgelse af ask i Polen og Danmark. 
Den viser bl.a. at Phytophthora-arter 
spiller en rolle i udviklingen af aske-
toptørre. Se nærmere i boks 3.

Hvad kan skovejerne gøre 
nu?
Phytophthora angriber hovedsagelig 
rodsystemet og basis af stammen. 
Da man ikke kan se Phytophthora må 
man se efter symptomerne som er 
mere eller mindre tydelige alt efter 
hvor fremskredet angrebet er. 

Symptomerne kan være:
-  Tynd krone med blege og små 

blade (foto 1 og 2)
- Døde kviste, smågrene og grene
-  Træer springer senere ud, bladene 

er mindre og visner tidligt
-  Skud visner, og træets vækst går 

i stå
-  Reduceret blomstring og frugtsæt-

ning (foto 3)
-  Lodrette ofte meterlange sprækker 

fra basis i den ydre bark (foto 4).
-  Rodskud og vanris dannes (foto 5), 

men dør hurtigt igen

-  Fra stub af nyfældede træer kommer 
ingen eller få skud som hurtigt dør 
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SUNDHED I SKOVE

Boks 1. Hvad er Phytophthora?
Phytophthora (udtales fytóftora) er en mikroorganisme, som er beslægtet 
med de store brunalger (f.eks. blæretang og sukkertang). Den er ikke en 
svamp som man troede for få år siden. 

Arten kartoffelskimmel Phytophthora infestans er den mest kendte og 
angriber kartoffelplanterne herhjemme hvert år. Navnet Phytophthora be-
tyder planteødelægger. 

Da Phytophthora er mikroskopisk er det meget svært at opdage dens 
tilstedeværelse. Det er følgerne af dens angreb man ser – symptomerne – 
planterne visner og dør.

Phytophthora er en parasit (arterne er jordbårne eller har en jordbåren 
fase). Den kan kun vokse i levende planter, og den foretrækker at angribe 
sunde planter. Den nedbryder ikke træernes ved, men kan lave misfarvninger. 

oftest er det rødderne der angribes. Dette skyldes at den formerer sig 
ved hjælp af ukønnede zoo-sporer som produceres i millionvis og frigi-
ves til jordvandet, vand (søer, åer) eller i vanddråber der plasker op fra 
jorden. Zoo-sporerne er forsynet med to svingtråde som gør at de kan 
svømme få millimeter hen til værtsplantens rødder som de tiltrækkes af. 

De spirer og trænger ind i de friske rødder som de lever af og efter-
lader døde. Først når omkring 80% af et træs rødder er døde, begynder 
man at kunne se symptomer på Phytophthora - træet får store problemer.

Phytophthora formerer sig også kønnet – her er det tykvæggede hvi-
lesporer som dannes i planterne. Disse kan overleve mange år i jorden, 
hvor de kun spirer og angriber hvis der er en værtsplante tæt på dem. 
Sporerne kan også spredes ved transport af jorden. 

Når angrebne træer er svækket af Phytophthora dukker de sekundære syg-
domme og skadedyr op. Men på det tidspunkt er Phytophthora gået i gang 
med det næste træ og kan være meget svær at finde i det døende træ.

Se også artiklen: ”Phytophthora – en ny og alvorlig trussel mod de 
danske skove” SKoVEN 2009 nr. 11 side 478-481. 

Foto 2. Tyndløvet bøgeskov i august 2011.



Når træet er døende kan der af og 
til ses sortbrune tjæreagtige pletter 
(tanninpletter) på stammen hvorfra 
Phytophthora kan isoleres (foto 6 og 
8). På dette tidspunkt vil de sekun-
dære skadegørere tage over. Nedre 
grene og blade kan angribes ved at 
jordvand sprøjter op på dem. 

Hvis man snitter i barken i de 
nederste meter og i stammebasis på 
et angrebet træ kan der sommetider 
ses brunfarvning af indre bark og 
ydre xylem (karvæv) (foto 7 og 9). 
Selve veddet nedbrydes ikke af Phy-
tophthora.

Hvordan kommer vi videre?
Det er vigtigt at skovejerne ind-
samler oplysninger med foto og 
stedangivelse (GPS) om træer med 
Phytophthora-symptomer. Det kunne 
gøres ved hjælp af en app. oprettet 
af skovejerne. Ud fra resultatet må 
der udarbejdes en strategi for sko-
venes fremtid.

Sygdommen skal forebygges, og 
det kræver at man sikrer at træer 
til plantning er fri for Phytophthora. 
Undgå at plante nye træer som ikke 
er testede for Phytophthora tæt på 
eller i sunde skovbevoksninger. 

Til sidst skal der advares mod at 
kaste haveaffald i skovene, da det 
udgør en stor smitterisiko.
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Boks 2. Danske fund af Phytophthora 
På et møde i Phytophthora forskernetværket CoST Action FP080 nov. 2011 
gav jeg følgende resumé af den forskning vi hidtil har lavet i Danmark 
siden 1996:

Der er kun foretaget få undersøgelser og diagnosticeringer af Phytoph-
thora i danske skovtræer.

Som deltager i: Concerted Action: “Phytophthora sygdom i el i Europa” 
foretog jeg en undersøgelse af danske elletræer i 1996. Her blev P. gona-
podyoides, P. inundata og P. taxonSalixsoil (nu P. lacustris) isoleret fra rød-
der (små) af rødel (Alnus glutinosa) på Fyn. [1] I dag er mange elletræer 
døde eller døende med typiske symptomer på Phytophthora (P. alni).

I 1999 undersøgte jeg Chamaecyparis lawsoniana (Lawsoncypres 
-14 sorter) fra seks planteskoler for Phytophthora. Resultatet var at fire 
Phytophthora-arter blev isoleret fra stammer og rødder. En art blev fundet 
i fem ud af seks planteskoler. P. cinnamomi blev isoleret fra rødderne af 
Erica tetralix (klokkelyng) og Microbiota decussata.

Siden 2003 er der blevet set symptomer på Phytophthora angreb i ask 
(F. excelsior), og i 2008 blev prøver fra asketræer undersøgt. P. plurivora 
og P. gonapodyoides blev isoleret fra smårødder af ask [2]. 

Siden 2006 er der blevet set symptomer på Phytophthora-angreb i bøg 
(F. sylvatica) og i 2008 blev Phytophthora isoleret fra bøgebarken. I 2011 
blev P. cambivora* isoleret fra rødderne af et angrebet bøgetræ i Munke-
mose, odense.

P. gonapodyoides blev isoleret fra barken af ær (Acer pseudoplatanus) i 
2008 på Fyn. Symptomer på Phytophthora-angreb er også blevet observeret 
i birk, pil, poppel og hyld.

Siden 2002 har arten P. ramorum været under inspektion af Natur- og 
Erhvervsstyrelsen (www.naturerhverv.fvm.dk). 

I perioden 2002-2010 er P. ramorum blevet isoleret 133 gange fra plante-
skoler, parker, havecentre og haver, mest fra Rhododendron, men også 
fra Viburnum (kvalkved) og Pieris japonica. Derfor er der sandsynlighed 
for at P. ramorum er blevet spredt til de danske skove.

* Isoleret af H.J. Hansen

Henvisninger
[1] Gibbs J., van Dijk C. and Webber, J. 2003. Phytophthora Disease of Alder in Europe. 

Forestry Commission Bulletin 126, Edinburgh 1-82. 
[2] orlikowski L.B., Ptaszek M., Rodziewicz A., Nechwatal J., Thinggaard K. and Jung T. 

2011. Phytophthora root and collar rot of mature Fraxinus excelsior in forest in Poland 
and Denmark. Forest Pathology 41, 510-519.

Foto 3. Rødel uden rakler 2012. 

Foto 4. Bøg med lange sprækker.
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Foto 5. Ask med vanris.

Foto 7. Brunfavning af det yderste ved i ask oktober 2009.

Foto 6. Bøg på med sorte pletter på 
den nederste del af stammen januar 
2012.

Foto 8. Rødel med sorte tanninplet-
ter – ydre ved brunt ved fjernelse af 
barken.
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Boks 3. Undersøgelse af ask
I samarbejde med kollegaer i Polen og Tyskland udkom i 2011 en artikel 
i tidsskriftet ”Forest Pathology”. Herunder ses en oversættelse af sam-
mendraget til artiklen: Phytophthora rod- og basisråd i udvoksne Fraxinus 
excelsior (ask) i skovbevoksninger i Polen og Danmark af L. S. orlikowski, 
M. Ptsazek, A. Rodziewicz, J. Nechwatal, K. Thinggaard og T. Jung

I de seneste år er ask (Fraxinus excelsior) i Europa blevet alvorligt an-
grebet af blad- og kvistdød (dieback) forårsaget af hyphomyceten Chalara 
fraxinea (sygdommen er også kendt under navnet askens toptørre, red.). 

Grunden til dens i øjeblikket ødelæggende angreb forbliver imidlertid 
stadig uklart. I denne artikel rapporterer vi om forekomsten af fire Phyt-
ophthora arter i døende askebevoksninger i Polen og Danmark: Phytopht-
hora cactorum, Phytophthora plurivora, Phytophthora taxon salixsoil (now P. 
lacustris) og Phytophthora gonapodyides. 

Disse fire arter blev isoleret fra rhizosfære (rodzone) jord og nekroti-
ske barklæsioner (dvs. dødt væv), på stammer og rødder af henvisnende 
udvoksede asketræer i fire skovbevoksninger.

De første tre arter har vist sig at være aggressive på afskårne rødder, 
kviste og blade af F excelsior i inokuleringsforsøg. Test med inficeret jord 
og askesmåplanter bekræftede også disse arters patogenitet (skadevirk-
ning) på fine rødder (smårødder) og hovedrødder. 

Vores resultater fremviser de første beviser på, at Phytophthora-arter 
er involveret som en afgørende faktor i det i øjeblikket ødelæggende fæ-
nomen i ask i Europa. De kan netop optræde som en prædisponerende 
faktor i træer som efterfølgende bliver inficeret med C. fraxinea. 

Phytophthora-arter fra askebevoksninger viser sig også at være aggres-
sive over for et bredt udvalg af træer og buske som normalt vokser sam-
men med F. excelsior i blandede bevoksninger.

Skaderne varierer betydeligt afhængig af Phytophthora art/isolat-
værtplante kombinationen. Alligevel viser resultaterne i denne artikel at 
mange træagtige arter kan være en potentiel ressource til overlevelse og 
inokulum opbygning af jordbårne Phytophthora-arter i askebevoksninger 
og i skov-økosystemer i almindelighed.

I COST Action FG0801 regi er der ved at blive udarbejdet pjecer (over-
sættes til dansk) om de i alt 14 forskellige træarter (birk, bøg, eg, el, gran, 
hestekastanie, lawsoncypres m.fl.) og deres Phytophthora-problemer. Pjecen 
om birk udarbejdes af A. Lilja og K. Thinggaard.

KLØVNING
Få mere ud af kævlerne til brænde

Kløvning af stammer i op til
Ø 95 cm og 3 mtr's. længde

Strandgaard Kløvning
40539732

www.strandgaardsbraende.dk

AKKERUP PLANTESKOLE

Skov-, læ og hækplanter
Rekvirer katalog eller De er  vel kom men  
til at aflægge Planteskolen et besøg.  
Tilbud afgives gerne.

5683 HAARBY 
TLF. 6473 1058
FAX 6473 3158
mail@akkerup.dk
www.AKKeRup.dK

Foto 9. Brunfarvning af det yderste 
ved efter fjernelse af barken i dø-
ende rødel oktober 2011. 

Foto 10. Basisråd på døende ask april 2012. 



Smag historisk mad
i Hørsholm
Mad har altid været en del af men-
neskets liv. Men hvad spiste sten-
aldermanden efter en hård dags 
jagt, og hvad spiste Caroline Mathilde 
og Struensee på Hirschholm Slot? 

Det og meget mere kan du få svar 
og også smage på, når Hørsholm 
Egns Museum og Jagt- og Skov-
brugsmuseet i Hørsholm holder 
fælles museumsdag 3. juni. 

På dagen vil bålet brænde, og 
gryder og pander vil udsende dufte 
fra bl.a. vildtkød. I stenalderhjørnet 
kan du grutte dit eget mel og smage 
resultatet af grubestegning.

Du kan komme med på tur i for-
årsskoven og finde urter og ukrudt 
til salat eller snaps. Eller komme på 
tur i det område, hvor Hirschholm 
Slot lå.

Dagen er for hele familien, men 
der kan være aktiviteter som mest 
er for voksne. Det endelige program 
kan ses på museernes hjemmesider 
www.jagtskov.dk og  
www.hoersholmmuseum.dk Forbe-
hold for programændringer.

Der er gratis adgang for alle. 
Stolbergpladsen er afspærret, så 
hvis du kommer i bil, kan det være 
nødvendigt at køre en lille omvej. 

Café Sneppen byder på frokost, 
kaffe og hjemmebagt kage. I muse-
ernes haver er du velkommen til 
at sidde og spise den medbragte 
madpakke. 

Arrangementet finder sted d. 3. 
juni kl. 10 – 16 på Dansk Jagt- og 
Skovbrugsmuseum og Hørsholm 
Egns Museum. På dagen er der en 
fælles indgang ud for Sdr. Jagtvej 2, 
Hørsholm (Stolbergspladsen).

Kilde: Pressemeddelelse.
 Foto: Hørsholm Egns Museum.
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Af Kennett Nielsen 1),  
Ditte C. Olrik 1), Viggo Jensen 2) 

& Erik D. Kjær 2)

Nogle få procent af skove-
nes asketræer er formentlig 
resistente.

Statsskovene vil i år op-
spore sunde træer og etab-
lere frøplantager. De første 
frø forventes at kunne hø-
stes omkring 2025.

I disse år angribes asken hårdt af 
svampesygdommen asketoptørre. 
Den karakteristiske træart på de 
frodige vådbundsarealer forsvinder 
derfor med bekymrende stor hast 
fra de danske skove. 

Men måske er der alligevel håb 
for asken. Genetiske forsøg peger 
på, at der tilsyneladende findes en 
lille andel af træerne, som klarer 
angreb af svampen langt bedre 
end gennemsnittet. Det tyder på at 
denne modstandskraft nedarves fra 
forældre til afkom, og det giver håb 
om, at man kan udvikle helt nye frø-
kilder af langt sundere asketræer. 

Desværre tyder de samme forsøg 
imidlertid på, at det kun en meget 
lille del af asketræerne, som har en 
sådan modstandskraft – måske 2 %. 
Med andre ord kan det se ud som 
om 98% af de danske asketræer 
er meget modtagelige overfor syg-
dommen. 

Det handler om de 2%
Asketræerne forsvinder fra skovene 
i takt med, at de dør eller afdrives. 
Lige nu handler det derfor om at 

finde og sikre skovenes sunde træer 
– de få procent af træerne, som vi 

håber kan danne stammen for frem-
tidige sunde askebevoksninger. 
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Projekt: ’Red asken
– opsporing af sunde træer i skoven’

Klon #35 i Naturstyrelsens klonfrøplantage ved Haderslev. Dette er den sunde-
ste klon i vores forsøg. 1) Naturstyrelsen Nordsjælland, Gillelejevej 

2B, 3230 Græsted
2) Skov & Landskab, Københavns Universitet, 

Rolighedsvej 23, 1958 Frederiksberg C



De sunde træer står stadig i 
skovene, og opgaven i 2012 er at 
finde og sikre dem. Helst træer med 
gode forstlige egenskaber, men først 
og fremmest sunde træer, som kan 
skabe grundlag for produktion af 
ask i fremtiden. Et arbejde som også 
skal sikre bevaring af de genetiske 
sunde ressourcer. 

Opsporing og sikring
Naturstyrelsen går derfor i gang 
med en systematisk opsporing af 
sunde asketræer i statens skove. 
opsporing sker i sommeren 2012, 
og når træerne er fundet bliver de 
afmærket og registreret. 

Til vinter samles der podekviste, 
og i foråret 2013 skal de udvalgte 
træer podes. I 2014 kan disse pod-
ninger plantes ud i klonarkiv, og 
der kan anlægges frøplantager. Hvis 
alt går efter planen, kan disse frø-
plantager producere det første frø 
omkring 2025. 

Nationalt samarbejde
Det genetiske arbejde koordineres 
af Skov & Landskab (Københavns 
Universitet), som siden 2007 har 
arbejdet med mulighederne for at 
redde asken gennem udvalg og for-
ædling af sunde individer. Der fore-
går parallelt hermed et opsporings-
arbejde i de private skove. 

Idéen er, at der ved fælles kræfter 
kan sikres en tilstrækkelig stor pulje 
af sunde træer til det fremtidige 
danske skovbrug. 

Det er langt fra alle de opsporede 
træer, som kan blive en del af de 

kommende frøkilder. Allerede fra 
begyndelsen vil forskerne på Køben-
havns Universitet tage DNA prøver 
af træerne for at sikre, at de repræ-
senterer en tilstrækkelig genetisk 
bredde. 

De efterfølgende år forestår et 
vigtigt afprøvnings- og udviklings-
arbejde, så kun de bedst egnede 
træer kommer til at indgå i de 
kommende frøkilder. 

Lykkes det at finde og sikre 300 
særligt sunde og lovende træer 
spredt over de danske skove, er 
der grundlag for gennem grundig 
afprøvning at finde de måske 30 
kloner som i sidste ende kan blive 
grundstammen i kommende danske 
frøplantager. Det er i hvert fald 
visionen. 

Der er mange ubesvarede spørgs-
mål som forskerne må afklare. op-
bygning af et egentligt forædlingsar-
bejde vil også være en stor og vigtig 
opgave i de kommende år. Men lige 
nu handler det om at finde og sikre 
skovenes flotte, sunde asketræer 
således, at der skabes en genetisk 
rygrad for det fremtidige arbejde. 

Hvad er på spil
Asken er en vigtig træart i den na-
turnære skovdrift, da den har let 
ved at selvforynge sig. Askens blade 
omsættes hurtigt i skoven og giver 
en god jordbund. 

Der findes ingen andre hjemme-
hørende træer i Danmark, som kan 
overtage askens plads. Derudover 
er askebevoksninger også den skov-
biotop, der har den største biodi-

versitet i form af rigt liv af insekter, 
fugle og vildt, samt en rig urte- og 
svampeflora. 

også som gavntræ vil det være et 
tab for skoven, da asketræets helt 
lyse ved er meget efterspurgt og 
værdifuldt. Der er derfor god grund 
til at sætte alle sejl til i arbejde med 
at redde asken.

Læs om resistens
SKoVEN nr 1 2011: Asketræerne for-

svarer sig mod svampen
SKoVEN nr 1, 2010: Findes der aske-

træer som kan modstå asketop-
tørre? 

SKoVEN nr. 11, 2007: Klonforskelle i 
angreb af asketoptørre
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Dette asketræ (# 3) fra Haderslev 
Østerskov er meget sundt, mens 
andre træer i bevoksningen udviser 
betydelig svækkelse. Fra genetiske 
forsøg ved vi, at podninger fra netop 
dette træ er langt sundere end gen-
nemsnittet. Det er denne type træer, 
vi ønsker at opspore. Foto: Lars Nør-
gaard Hansen. 

Der er stor variation i hvor meget kronerne på de enkelte træer er skadet. På 
dette billede taget 6. september 2011 ses et træ med fuld og sund krone ved 
siden af træer med kraftige skader. Foto: Lars Nørgaard Hansen.
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Af Erik Dahl Kjær, Viggo Jensen, 
Lea Vig McKinney, Lars Nørgaard 

Hansen og Lene Rostgaard Nielsen 

Arboretet har netop lavet 
krydsninger af udvalgte 
asketræer som kun angribes 
meget lidt af asketoptørre.

Om et par år starter af-
prøvningen af afkommet. 
Måske vil der være sunde 
træer egnet til skovbruget.

Den nye skadevolder Hymenoschypus 
pseudoalbidus (asketoptørre) er en 
katastrofe for de danske asketræer. 

Vi har i flere artikler i de seneste 
år (Skoven 1/11 og 1/10) beskrevet 
vores arbejde med at finde robuste 
asketræer ved at udnytte vores eksi-
sterende klon- og afkomsforsøg. 

Den gode nyhed har været, at der 
faktisk er nogle træer, som er mar-
kant mere modstandsdygtige end 
gennemsnittet. Den dårlige nyhed 
har været at andelen af træer med 
en sådan modstandskraft tilsyne-
ladende er meget lille. Der udestår 
derfor stadig et stort arbejde med 
at finde og afprøve flere sådan 
sunde træer. 

Næste skridt på vejen mod sunde 
asketræer er at udvikle en 2. gene-
rations sundhedspulje i ask. Dette 
gøres ved at krydse de sundeste in-
divider indbyrdes, og efterfølgende 
udvælge og afprøve de sundeste in-
divider i disse sunde krydsninger. 

Hantræer, huntræer og  
hermafroditter
Foråret 2012 har været et godt 
blomstringsår i ask. Vi har derfor 
fået chancen for at krydse sunde 
træer indbyrdes. 

Ingen af os har krydset ask før, 
men gennem Arboretets historie er 
der blevet krydset rigtig mange ar-
ter, selvom det i de seneste år især 
har været nåletræer. 

Ask er speciel ved at have træer 
som har enten overvejende hanlige 
blomster, overvejende hunlige blom-
ster, eller overvejende hermafrodit-
ter (Foto 1). 

I forbindelse med blomstrings-
året i 2010 undersøgte vi kønnet på 
blomster af de træer vi arbejder 
med i vores afprøvninger. Vi har 
også bemærket hvilke individer som 
sætter mange frø, og gennem nogle 
af vores DNA studier har vi fundet 
de træer som er de mest effektive 
bestøvere i frøplantagerne. 

Disse informationer stykkede vi 
sammen, så vi kunne designe en 
god krydsningsplan, da vi i løbet af 
marts i år blev opmærksomme på, 
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Krydsning af
sunde asketræer

Foto 1. Asketræer kan have overvejende hanlige blomster, overvejende hun-
lige blomster, eller overvejende hermafroditter. Klon #12 er fx en ren hanlig 
type, mens Klon #34 er rent hunlig. 

Foto 2. Hunblomster isoleres med 
særlige pollentætte poser inden de er 
modtagelige. 
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at der også var mange blomster-
knopper i år. 

Vi har ikke fundet nogen sam-
menhæng mellem køn og sundhed. 
Det er heldigt, fordi vi derfor har 
både sunde hanner og sunde hun-
ner, som vi kan krydse.

Isolering af hunnerne 
Vi har foretaget krydsningerne på 
podninger i Naturstyrelsens frø-
plantage på Tuse Næs ved Holbæk. 
Frøplantagen fungerer samtidig som 
klonforsøg i vores genetiske aske-
studier. 

Første skridt var at isolere hun-
blomsterne før de blev modtagelige. 
Dette gøres ved at binde en bestøv-
ningspose rundt om grene med hun-
blomster. Poserne er pollentætte, 
men lader luft og fugt passere. 

I alt isolerede vi hunner i cirka 75 
poser fordelt på tre sunde hunklo-
ner i frøplantagen (Foto 2). 

Indsamling af pollen
Dernæst fulgte arbejdet med at 
samle pollen fra hannerne (Foto 3). 

Timing er vigtig i alle dele af 
krydsningsarbejdet, og det gælder 
især, når man skal samle pollen. 
Små grene med hanblomster blev 
klippet på de udvalgte træer, når 
blomsterne var tæt på at støve, men 
netop inden de gjorde det. 

Pollen blev efterfølgende klænget 
i en opstilling, hvor de små grene 
med knopper blev lagt i pollen-tætte 
poser på særlige tragte. Pollen blev 
opsamlet i små glas hvorfra det 
kunne bruges til bestøvningerne 
(Foto 4).

 Bestøvningerne 
I bestøvningsposerne er der små 
vinduer så man kan følge blomster-
nes udvikling (Foto5). Krydsning 
sker når hunblomsterne har synlige 
støvfang. 

De sunde hunner blev bestøvet 
med pollen fra de sundeste hanner 
vi har i vores program. Hannerne 
var enten valgt som særligt sunde 
kloner fra klonforsøg, eller særligt 
sunde individer i særligt sunde af-
kom fra afkomsforsøg. 

Som kontrol krydsede vi også de 
sunde huntræer med pollen fra han-
træer som vi ved fra forsøg absolut 
ikke er særligt sunde.

 Afprøvning af afkommet
Isolationsposerne fjernes når hun-
nerne ikke længere er modtagelige. 
Herefter handler det om at vente på 
at frøet udvikler sig.

Ask har en relativt kompliceret 
frøhvile, men ved at plukke frøet 
umodent (’grøn ask’) kan man af-
korte forbehandlingstiden, og der-
ved så frøet allerede til foråret 2013. 

Med lidt held kan vi derfor etab-
lere de første forsøg med krydsnin-
ger mellem særligt sunde træer i 
egentlige planteskoleafprøvninger 
i 2014. Forhåbentlig vil der blandt 
afkommene vise sig nogle rigtig 
spændende asketræer. 

Foto 1 og 4: Erik D. Kjær. Foto 2, 3 
og 5: Lene R. Nielsen.
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Foto 5. Klar til bestøvning. Et vindue 
i pollenposen benyttes til at vurdere 
hvornår hunblomsterne er modtage-
lige med synlige støvfang. 

Foto 3. Kvist med hanblomster klar til pollenhøst. 

Foto 4. Pollen klænges i pollentætte poser direkte ned i små glasbeholdere. 



Overskuddet i 2011 faldt 
lidt bl.a. som følge af van-
skelige vejrforhold.

Øget aktivitet inden for 
grønne områder og anlægs-
gartnere.

HedeDanmark nåede i 2011 en om-
sætning på 1.291 mio. kr. Det er en 
fremgang på 53 mio. kr eller 4%, og 
det største selskabet har opnået. 
Resultatet før skat blev 35 mio. kr 
mod 39 mio. kr året før.

HedeDanmark A/S er et selskab 
med service og handel inden for det 
grønne område. Det ejes 100% af 
Hedeselskabet.

Regnskabet betragtes som til-
fredsstillende på baggrund af 
vejrforholdene og udfordrende 
markedsbetingelser i form af større 
priskonkurrence, den finansielle kri-
ses påvirkning af landbrugskunder 
samt aktivitetsniveauet i bygge- og 
anlægssektoren.

overskuddet faldt med 4 mio. kr. 
Det skyldes delvist en øget priskon-
kurrence, men især at november og 
december måned 2011 var milde og 
med meget lav aktivitet inden for 
vintertjeneste. Desuden var som-
meren den næstmest nedbørsrige 
sommer siden 1874, og det medførte 
ekstra omkostninger. Vejrforholdene 
skønnes at have forringet resultatet 
med mellem 6 og 9 mio. kr.

HedeDanmark gennemførte ultimo 
2011 en større organisationsændring 
og er nu opdelt i 4 divisioner: Skov, 
Handel, Landskab og Grøn Service. 
Formålet er at opnå rationalisering 
og effektivisering, skabe øget kunde-
fokus, optimere en række forret-
ningsprocesser og fremme viden-
deling på tværs af organisationen. 

HedeDanmark har etableret en 
forbedringskultur baseret på prin-
cipper fra Lean. Målet er at skabe 
værdi for kunderne på en effektiv 
måde og sikre det fremtidige ind-
tjeningsgrundlag.

Skovdivisionen har været særligt 
ramt af den usædvanligt våde som-
mer. Den har bl. a. medført udsæt-
telse af skovninger, flere flytninger 
af maskiner og omkostninger til 
reparation af skovveje. 

Handelsdivisionen har haft god 
afsætning af udstyr til juletræspro-
ducenter og godt salg af juletræer. 
Der er afsat færre planter på grund 
af mindre skovrejsning og mindre 
plantning i andet halvår efter den 
våde sommer. omvendt har det 
milde vejr sidst på året betydet af-
sætning af planter helt frem til jul.

Afdelingen for råtræ fik en FSC 
sporbarhedscertificering (C-o-C). 
Dermed kan HedeDanmark vide-
resælge træ fra en FSC-certificeret 
skov som FSC-certificeret træ.

Landskabsdivisionen har været 
påvirket af den langstrakte politiske 
proces omkring vandplanerne og 
folketingsvalget. Det har betydet, 
at kommunerne har tøvet med at 
igangsætte restaurering af vandløb. 

Sommerens våde vejr har desuden 
betydet øgede omkostninger til ren-
hold og vanskeliggjort skovrejsning.

Grøn Service-divisionen har 
overtaget en række anlægsgart-
nerfirmaer, bl.a. Sjællands største 
virksomhed, Skælskør Anlægs-
gartnere, med 250 medarbejdere. 
HedeDanmark udbyggede dermed 
sin position som Danmarks største 
servicevirksomhed inden for anlæg, 
drift og vedligehold på det grønne 
område.

I 2011 vandt HedeDanmark flere 
større kommunale udbud inden for 
pleje af grønne områder og veje. 

For nogle år siden etablerede 
HedeDanmark sig i Abu Dhabi ved 
at købe 49% af det associerede 
selskab Emirates Landscape. Der 
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Rekordomsætning i HedeDanmark

HedeDanmark nøgletal, mio. kr.

 2011 2010 Ændring

omsætning 1.291 1.238 +4%

Primær drift 39 46 -15%

Resultat før skat 35 39 -10%

Egenkapital 210 203 +3%

overskudsgrad 3,0 % 3,7 % -18%

Egenkapitalforrentning 11,9 % 14,3 % -17%

Skovdivisionen i HedeDanmark har ændret strategi inden for maskindrift og er 
gået over til en betydelig grad af ekstern entreprenørdrift.



er sket en opbremsning inden for 
bygge- og anlægsområdet i landet, 
hvilket har givet betalingsforsinkelser. 
Selskabet har opnået et underskud 
på 10,6 mio. kr.

Fremgang i 2012
I 2012 forventer HedeDanmark at 
realisere en omsætning i størrelses-
ordenen 1,6 mia. kroner. Resultatet 
forventes at overstige resultatet for 
2010 på 39 millioner kr. før skat.

HedeDanmark forventer at være 
godt rustet til at håndtere priskon-
kurrencen og overtage flere større 
kommunale opgaver. Desuden vil 
man øge aktiviteten gennem opkøb 
- i og uden for Danmark. Skælskør 
Anlægsgartnere vil således først 
bidrage til omsætningen i 2012, og 
i marts 2012 overtog selskabet et 
anlægsgartnerfirma i Helsingborg.

sf

Kilder: 

Pressemeddelelse 11.4.12,  
www.hededanmark.dk

Årsrapport 2011 fra Hedeselskabet,  
www.hedeselskabet.dk
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Der blev afsat færre planter i 2011 i forhold til året før, bl.a. på grund af den 
våde sommer.

Overskud på 34 mio. kr i Hedeselskabet

Resultatet betegnes som til-
fredsstillende.

Hedeselskabet realiserede i 2011 et 
overskud på 34,0 mio. kr før skat, 
og det er bedre end forventet. I 2010 
blev det til et underskud på 27,4 
mio. kr, bl.a. som følge af en række 
engangsomkostninger.

Bestyrelsen betragter 2011 resul-
tatet som tilfredsstillende, især set 
i lyset af den globale økonomiske 
krise og de usædvanlige vejrforhold, 
som har præget 2011. 

- På trods af de udfordringer, som 
2011 har budt på, kan Hedeselska-
bet fremvise et positivt årsresultat 
over det forventede, en egenkapital 
på 776 mio. kr og soliditetsgrad på 
53%. Den økonomiske styrke, soli-
ditet og råderum, som Hedeselska-
bet har opbygget, betyder, at den 
vækststrategi, som har præget 2011, 
kan og vil blive forfulgt i 2012.

Det sagde bestyrelsesformand 
Frants Bernstorff-Gyldensteen ved 

Hedeselskabets årsmøde i Middel-
fart den 23. april. Han oplyste des-
uden, at selskabet vil fortsætte med 

at investere, ligesom man fremover 
vil støtte projekter inden for natur, 
miljø og energi. 

Hedeselskabet nøgletal, mio. kr

2011 2010 2009

omsætning 1.711 1.681 1.511

Resultat af primær drift 47,9 41.6 * 44,9

Engangsomkostninger - -42,4 -

Resultat før skat 34,0 -27,4 26,2

Årets resultat 23,6 -24,7 19,4

Aktiver ultimo 1.463 1.447 1.463

Egenkapital ultimo 776 767 786

Soliditetsgrad 53,0 % 52,9 % 53,7 %

Antal medarbejdere 1.052 1.099 1.127

* Resultat af primær drift er ekskl. engangsomkostninger på 42,4 mio. kr vedrørende or-
bicon A/S (22 mio. kr er ekstraordinær nedskrivning på goodwill og 8 mio. kr er omstruk-
tureringsomkostninger) og 12,4 mio. kr vedrørende en tabt erstatningssag.



REGNSKAbER

258 SKoVEN 5 2012

Hedeselskabet er en forening med 
status som erhvervsdrivende fond. 
Der nævnes flere projekter som over 
flere år har fået i alt godt 9 mio. kr fra 
selskabet: Naturpleje i Ørslev Kloster 
(Skoven 5/11), anlæg til friluftsliv i Sir 
Lyngbjerg Plantage (Skoven 9/11), 
Naturvidenskabernes Hus i Bjerring-
bro (Skoven 5/10), Projekt minivåd-
områder og sansehaver i Sølund. 

 Hedeselskabet har 81% af sin 
omsætning i Danmark. 11% ligger i 
Vesteuropa, 4% i resten af Norden, 
og 4% i Østeuropa mv.

HedeDanmark a/s er en internatio-
nal service- og handelsvirksomhed 
inden for det grønne område. Sel-
skabet opnåede i 2011 et resultat på 
35,1 mio. kr. Resultatet er tilfreds-
stillende i betragtning af de udfor-
drende vejrforhold. Se mere i en 
særlig artikel.

Orbicon A/S er en rådgivende inge-
niørvirksomhed. Selskabet opnåede 
i 2011 et resultat før skat på 10,4 
mio. kr. Det er tilfredsstillende og 
over det forventede. 

Inden for miljøområdet er orbi-
con vokset, bl.a. med VVM-undersø-
gelser og miljøvurderinger af råstof-
udvinding i Grønland. Der er vækst 
inden for det kommunaltekniske 
område, bl.a. med Lokal Afledning 
af Regnvand og et kvarterløftpro-
jekt. Byggeområdet har opnået et 
betydeligt bedre driftsresultat end 
de foregående år.

Hedeselskabet Sp. z o.o. ejer og dri-
ver tre vedvarende energianlæg i 
Polen baseret på afgasning af losse-
pladser. Selskabet fik et overskud på 
7,6 mio. kr før skat. 

Selskabet har en tilfredsstillende 
fremgang i overskuddet på den pri-
mære drift før indtægten fra salg af 
klimakreditter. Nettoindtægten fra 
salg af klimakreditter er faldet i lø-
bet af året. Alt i alt betragtes resul-
tatet som tilfredsstillende. 

Xergi A/S leverer teknologi, instal-
lation, drift og vedligehold af nøg-
lefærdige biogasanlæg. Selskabets 
fik et underskud på -9,7 mio. kr. 
Hedeselskabets andel af resultatet 
udgør 50%. 

Resultatet er ikke tilfredsstil-
lende, men det må accepteres under 
de markedsmæssige omstændigheder. 
Resultatet er påvirket af udeblevne 
politiske initiativer på det danske 
marked og vanskelig finansiering 
som følge af den økonomiske krise.

Selskabet har i 2011 investeret i 
teknologiudvikling og etablering af 
en betydelig projektportefølje på 
flere europæiske markeder. 

Skov- og naturejedomme: Hedesel-
skabet ejer direkte eller er medejer 
af tilsammen 24.306 ha skov og 
naturejendomme i Danmark og i 
udlandet, som har bidraget tilfreds-
stillende til årets resultat. 

Der oplyses ikke et driftsresultat 
for Hedeselskabets skove, men det 
fremgår at driftsafkastet typisk er 
på 1-2% af værdien. Investering i 
skov- og naturejendomme har gen-
nem tiden været en sikker placering 
på grund af en historisk positiv kon-
junkturudligning for faste ejendom. 
2/3 af Hedeselskabets formue er 
placeret i skov- og naturejendomme 
og øvrige ejendomme.

Sammen med Pen-Sam grup-
pen ejer Hedeselskabet to danske 
skovselskaber med tilsammen 7.248 
ha. I Baltikum ejer Hedeselskabet 
2.766 ha skove og naturejendomme. 
Derudover ejes 1.710 ha gennem 
Plantningsselskabet Steen Blicher i 
Danmark og Frankrig. I årsrappor-
ten side 24 er en liste over samtlige 
skove i Danmark.

Dalgasgroup og datterselskaberne 
HedeDanmark a/s og DDH Forest A/S 
samarbejder om at udvikle Hedesel-

skabets skov- og naturejendomme. 
Der udvikles bl.a. metoder til bære-
dygtig natur- og vildtpleje samt mere 
naturnære skovdriftsmetoder.

Birkebæk Plantage syd for Her-
ning er i 2011 omdannet fra en 
traditionel jysk nåletræplantage til 
et mønsterskovbrug med vægt på 
hjortevildt. Det sker ved hjælp af 
udtyndinger, plantning af løvtræer 
og buske, samt anlæg af vildtagre.

Hedeselskabets Egne Skove i Dan-
mark er PEFC skovcertificeret. 

Hedeselskabet forventer i de 
kommende år at investere yderligere 
i opkøb af skov- og naturejendomme 
i Danmark og i udlandet. 

2012 resultat
Hedeselskabet forventer at den 
økonomiske afmatning vil præge sel-
skabets markeder i 2012, og det vil 
påvirke bygge- og anlægssektoren. 

Den offentlige sektor ventes fortsat 
at føre en stram omkostningsstyring. 
På udvalgte områder i kommuner 
og offentlige institutioner ventes en 
fortsat stigende udbudsaktivitet. 
Aktiviteterne i Grøn Service under 
HedeDanmark ventes fortsat at blive 
udvidet. 

For 2012 venter Hedeselskabet et 
positivt resultat før skat på ca. 40 
mio. kr.

sf

Hedeselskabet uddeler jævnligt midler til projekter inden for natur, miljø og 
energi. Der er således uddelt 1,5 mio. kr til etablering af sansehaver i Lands-
byen Sølund som er Danmarks største boform for mennesker med nedsat 
funktionsevne, såvel psykisk som fysisk. Sansehaverne vil rumme et væld af 
forskellige farver, dufte og lyde – samt et krammetræ med et stort hjerte.
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Junckers 2011
Underskud på 37 mio. kr
Gulvtræfabrikken Junckers Industrier 
i Køge har aflagt regnskab for 2011. 

omsætningen faldt med 13 mio. 
kr eller 3%. Aktivitetsniveauet på en 
række af de primære markeder var 
også i 2011 præget af lavkonjunktur, 
især Spanien, USA og Italien. På 
trods af svære markedsforhold, er 
det til gengæld lykkedes at øge om-
sætningen og markedsandelen i spe-
cielt Danmark, Sverige og Frankrig. 

omsætningsfaldet hidrører alene 
fra trægulve. Forretningsområdet 
lak, olie og plejemidler er i 2011 vok-
set med 11%.

Afsætningen af plankegulve faldt 
hen over året, mens salget af kerne-
produktet parketgulve det meste af 
året holdt niveauet fra 2010. Dette 
har medført en stigning i lagrene af 
specielt plankegulve, da kontrakter 
om indkøb af råplanker indgås med 
en lang tidshorisont. Det har derfor 
ikke været muligt i tilstrækkeligt 
omfang at modvirke den lavere 
afsætning af plankegulve gennem 
lavere indkøb af råplanker. 

Ligeledes har en lavere afsætning 
af parketgulve i årets sidste måne-
der ført til et højere end normalt 
lager af denne produktgruppe. 

Samlet er varelagrene steget med 
11 mio. kr. i 2011. Det forventes dog, 
at de for høje lagre af gulve vil nor-
malisere sig i 2012 med en positiv 
cash flow effekt til følge. 

I lighed med 2010 er der også 
i 2011 indsat ekstra ressourcer på 
salgsområdet. Det har medført en 
stigning på 10 mio. kr i omkostninger 
til salg og distribution. En del af de 
nye salgsressourcer er først indsat i 
2. halvår og er derfor ikke slået fuldt 
igennem på omsætningen i 2011.

Som følge af den svigtende afsæt-
ning blev der i september iværksat 
besparelser blandt andet gennem 

omstrukturering og personalereduk-
tion. Effekten skønnes til 11 mio. kr. 
på årsbasis, men grundet det sene 
tidspunkt på året har virkningen 
været begrænset i 2011.

Resultatet af ordinær drift blev 
-37 mio. kr., hvilket ikke er tilfreds-
stillende.

Junckers investerede i 2011 godt 
11 mio. kr., hvilket er 8 mio. kr. 
mindre end i 2010. De største in-
vesteringer var færdiggørelsen af 
en ny etiketterings- og tappelinie 
på lakfabrikken, opgradering af en 
presse til pressetørring af træ samt 
anskaffelse af en 12 tons truck til 
produktionen. 

Forventninger til 2012
I slutningen af 2011 oplevedes en 
begyndende stigning i aktivitetsni-
veauet i nogle af vore væsentlige 
markeder. Det har medført en sti-
gende ordrebeholdning i begyndel-
sen af 2012. 

På trods af ordrebeholdningen og 
de igangsatte initiativer har de fort-
sat svære markedsforhold resulteret 
i et lavere omsætningsniveau end 

forventet i første kvartal af året. De 
i 2011 gennemførte besparelsestiltag 
forventes at få fuld effekt i 2012.

Certificeret træ
Certificeringsandelen af råtræet 
blev i 2011 på 37% PEFC og 28% FSC. 
De resterende ikke-certificerede 35% 
er FSC-Controlled Wood. Det forven-
tes, at andelen af certificeret træ vil 
stige i takt med, at certificeringen 
af skovbruget i Danmark og Sverige 
udbredes. 

Det er virksomhedens politik at 
hjemtage mest muligt certificeret 
træ. Råtræleverandørerne tilskyndes 
til at lade sig certificere, da Junckers 
betaler tillæg for certificeret træ.

Der er endnu en ret lille, om end 
stigende, efterspørgsel på Junckers-
gulve produceret af certificeret træ 
– p.t. udgør de certificerede produk-
ter ca. 10% af salget.
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 2010  2011

Nettoomsætning  463  450
ordinært resultat før skat   -18  -37
Koncernens resultat   -19  -39
Egenkapital   230 185
Balancesum   488  480
Antal medarbejdere   378  393

Nøgletal for koncernen:
EBITDA   19  -1
overskudsgrad   -1%  -6%
Egenkapitalens forrentning   -8%  -19%
Soliditetsgrad   47%  39%
Likviditetsgrad   153%  130%

Egeplanker af typen Mountain Silver blev brugt af Karen By Simonsen ved modemessen i februar 2012.JUNCKERS FLOORS 
now also for catwalks!
A Junckers MountainSilver plank floor formed the foundation for Karen By Simonsen’s 
new collection at the Copenhagen Fashion Week in February. For the great fashion show 
at the Copenhagen City Hall, the catwalk itself was built up of the dark oak planks and the 
raw, but sophisticated luxury look highlighted the design line of the collection. 

What have designer clothes and wooden floors got to do 
with each other? Quite a lot, if you ask the wooden floor 
manufacturer Junckers and the fashion designer Karen 
Simonsen. That is why the two of them have started working 
together in connection with the Copenhagen Fashion Week. 

At the recently held fashion week at the beginning of February, 
Junckers supplied floors and wall covering for Karen By 
Simonsen’s stand in Forum and, at the same time, built the 
catwalk for the great fashion show at the Copenhagen City 
Hall which evidently excited more than 700 visitors – both 
because of the new collection and the sensational catwalk.

Raw and sophisticated expression
The selected floor was MountainSilver, an exclusive Dark 
Luxe Line product from Junckers Design Collection which 
is an experimental collection with new colours and surface 
treatments. To achieve the quite unique expression of 
MountainSilver, dark Black Oak is first brushed; after that a 
silver pigmented stain is applied and finally the planks are 
sanded and sealed with ultramatt lacquer. The result is a both 
raw and sophisticated floor. The structure of the dark wood is 
accentuated by the silver and evokes associations to dark fur 
and animal print.
”At first glance designer clothes and wooden floors may not 
seem to have a lot in common but in both worlds it is a matter 
of creating new and innovative expressions which are both 
surprising and attractive. And Junckers and I share the same 
values and design visions about clear lines, good craftmanship 
and exclusivity. My new collection is called Faces and is based 
on fundamental concepts such as Industrialized Nature, 
Craftmanship and Nature’s Architecture. And Junckers’ 
MountainSilver provided the perfect match for my designs,” 
designer and creative director Karen Simonsen says.

JUNCKERS PR

Total experience on the catwalk
For the fashion show at the Copenhagen City Hall the 
MountainSilver catwalk also matched very well with the rustic 
elegance of the historic hall. It showed very clearly how well 
design and good quality function across periods and trends. 
”It was a total experience and it simply looked as if the floor 
belonged here. I have been working together with Junckers since 
a fair in 2009 but this was the first time that we made a catwalk 
together. It was a huge success and we will most certainly do it 
again,” Karen Simonsen says.

For more information, press photos etc., please contact Kim 
Maretti, Group Marketing Manager, on tel. +45 5667 3524 or 
at kim@junckers.dk.

Junckers is the leading manufacturer of solid hardwood floors in Europe focusing 
on design, quality and good craftsmanship in cooperation with architects, 
designers, builders, building owners and contractors. Furthermore, Junckers has 
a professional woodcare system which provides optimum care and maintenance 
of wooden floors and furniture. The company is represented in more than 30 
countries and is FSC and PEFC certified.

CREATING EXCEPTIONAL SPACES



Udstilling af trofæer
Gevirer, våben, kunst mv.
En bord med fødder, et skab med 
gevir og en ræv med overbid er 
nogle af de trofæer, du kan se på 
Jagt- og Skovbrugsmuseets sær-
udstilling ”Trang til trofæ”.

Trofæer har gennem tiden betydet 
meget for mennesket som jæger. 
I stenalderen havde man tøj og 
smykker med dyretænder, knogler, 
horn og gevirer. I 1500-tallet lavede 
konger samlinger med dyr, eksotiske 
genstande, våben, kunst og meget 
andet. og i vore dage rejser den 
almindelige danske jæger over hele 
jorden i sin søgen efter jagtoplevelser 
– og trofæer til hjemmet.

En del af udstillingen er indrettet 
som en lille jægerstue med et ma-

leri af den brølende kronhjort over 
sofaen. Foran sofaen står et fint lille 
tobaksbord med hjortefødder. På 
væggen hænger fladskærmstv’et, 
som viser jagtfilm og lysbilleder fra 
en svunden tid. Gæster er velkom-
men til at sætte sig i sofaen, beun-
dre trofæerne og se film.

På vægge og i skabe er udstillet 
mange forskellige trofætyper, som 
har været typiske i  danske jæger-
hjem de sidste 100 år.

Udstillingen kan ses på Jagt- og 
Skovbrugsmuseet i Hørsholm til og 
med skolernes efterårsferie (uge 42). 
Folehavevej 15, Hørsholm, tlf. 45 86 
05 72, www.jagtskov.dk  
Kilde: Pressemeddelelse. Foto: Morten 
Kjelmann, Jagt- og Skovbrugsmuseet.
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Definition på trofæ:
”Genstand, der symboliserer sejr, 
en særlig præstation eller en vel-
udført gerning”…  ”fx jagttrofæer 
er oftest gevirer, opsatser, horn 
og tænder taget fra nedlagt bytte; 
”… ”også kranier og skind hjem-
føres undertiden som jagttrofæer, 
og et yndet trofæ er skovsneppens 
penselfjer, der samles til en roset, 
som bæres i jagthatten”. 

Den Store Danske.

Trofæer kan være andet end hjortegevirer. Mød bl.a. ræven med overbid og se bordet med fødder i Jagt- og Skovbrugs-
museets særudstilling Trang til trofæ. 

Billigere at klage
til Natur- og Miljøklagenævnet
I løbet af sommeren bliver det bil-
ligere for virksomheder og organi-
sationer at klage til Natur- og Miljø-
klagenævnet. 

Hvor det før kostede 3.000 kro-
ner for firmaer og organisationer at 
klage til nævnet, vil regeringen nu 
begrænse gebyret til højst 500 kro-

ner. Det har hele tiden kostet 500 
kroner for private at klage. 

Gebyret tilbagebetales, hvis 
klageren får medhold i sin klage.

Hurtigere behandling
Det er også målet at sikre en hur-
tigere sagsbehandling. Tidligere 
har det været praksis, at Natur- og 
Miljøklagenævnet sendte en klage 
tilbage til kommunen, hvis der var 

sket visse fejl i sagsbehandlingen. 
Men den proces er tidskrævende og 
skal nu begrænses.

Der skal desuden effektiviseres 
ved øget brug af digitale formularer 
frem for breve, og ved at bruge 
maskinelle underskrifter frem for 
traditionelle håndskrevne.

Lovforslaget blev førstebehandlet 
i Folketinget d. 20. april 2012.

Kilde: Miljøministeriet 20.4.12



Dværgbændelorm i ræv
Hunde og mennesker kan 
smittes

Rævens dværgbændelorm Echino-
coccus multilocularis er for første 
gang fundet i en jysk ræv. ormen 
kan smitte til mennesker, hvor de i 
larvestadiet angriber leveren, og det 
kan have fatale følger. 

Mennesker smittes gennem kon-
takt med afføring fra smittede dyr, 
f.eks. ræve og hunde. Ejere af jagt-
hunde bør være særligt opmærk-
somme. Tæt kontakt med byræve 
f.eks. via fodring menes også at 
udgøre en smitterisiko.

Rovdyr herunder ræve, mårhunde 
og hunde bliver smittet ved at spise 
mus eller andre gnavere, hvor larve-
stadiet af bændelormen findes som 
cyster i leveren. De kan ligeledes 
bære på æg i pelsen, hvis de har 
rullet sig i afføring fra smittede dyr.

Katte kan også smittes, men er i 
modsætning til andre rovdyr dårlige 
værter for bændelormen. Forsøg 
har vist at ormen kun etablerer sig 
i ringe udstrækning og tillige produ-
cerer færre æg pr. orm. 

 
Fundet ved København i 2000 
Sidst der blev fundet dværgbændel-
orm i danske ræve var i 2000, da 
de blev konstateret i tre ræve fra 
Københavnsområdet.

 Siden er parasitten ikke konstate-
ret i Danmark. Men i efteråret 2011 
begyndte DTU Veterinærinstituttet i 
samarbejde med Fødevarestyrelsen 
en undersøgelse blandt ræve og mår-
hunde, og det har altså ført til fund.

Ræven, der havde ca. 20 orme i 
tarmen, er skudt ved Højer i Søn-
derjylland og er blevet indsamlet 
af Center for Vildtsundhed i sam-
arbejde med Naturstyrelsen. Den 
er blandt de næsten 300 ræve, som 

DTU Veterinærinstituttet har under-
søgt indtil videre. Der er også un-
dersøgt mere end 80 mårhunde.

Rævens dværgbændelorm har 
i årtier primært været et problem 
i Centraleuropa, men den er nu 
spredt til store dele af Europa. I 
Sverige blev den for første gang 
fundet i ræve i 2011, og der er i dag 
påvist 4 smittede ræve.

Arbejdet med bændelormene er 
en del af DTU Veterinærinstituttets 
myndighedsbetjening. Instituttet 
overvåger for en lang række syg-
domme hos husdyr og i den danske 
natur.

Dyrlæger kan indsende affø-
ringsprøver fra kæledyr til DTU 
Veterinærinstituttet for påvisning af 
bændelorm ved diagnostisk undersø-
gelse. Læs mere på www.dianova.dk

Kilde: Pressemeddelelse 18.4.12
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AHWI GRENKNUSERE og RODFRÆSERE 
Effektive – også i juletræskulturer 

Grenknuser type FM500-2000 Rodfræser type RFL700-2000 

• Knusning af skrottræer i spor 
• Knusning af enkelte rækker
• Knusning af stubbe i kørespor
• Knusning af hele stykker  

•  Effektiv ved omlægning til ny kultur eller  
tilbage til landbrugsjord 

•  Sønderdeler stubbe op til 30 cm i én  
arbejdsgang 

• Arbejdsdybde op til 30 cm i én arbejdsgang 

Wirtgen A/S · Taulov Kirkevej 28 · 7000 Fredericia
Tlf. 75 56 33 22 · Fax 75 56 46 33 · e-mail: wirtgen@wirtgen.dk

For nærmere oplysninger kontakt:

Begge maskiner fås i forskellige  

arbejds bredder og størrelser, 
og til traktorer med  

en ydelse fra ca. 100 HK op til 400 HK.



Rød hestehov er mageløs
Kun få hunblomster
I april bryder rød hestehovs blom-
sterstand pludselig igennem det 
tilsyneladende døde dække af visne 
blade. Planten har fået navn efter 
formen på de spæde blade og han-
blomstens farve.

Bladene på rød hestehov kan 
blive op til 70 cm lange, og de 
kommer lidt senere end blomsterne. 
Planten blev tidligere kaldt skræppe 
ligesom flere andre stor-bladede 
stauder. Det var under skræppe-
bladene, at H. C. Andersen lod den 
grimme ælling komme til verden.

Rød hestehov er almindelig på 
fugtig, næringsrig og leret jord, ty-
pisk på vejskrænter, grøftekanter og 
langs åer. Den er indført i middel-
alderen som lægeplanter til klostre 
og herregårde. Den har siden spredt 
sig og er den mest iøjnefaldende 
blandt munkenes lægeurter.

Rød hestehov findes både som 
hanplanter og hunplanter. Men så 
vidt man ved, er bestandene her i 
landet næsten udelukkende han-
planter, der kendes på netop de 
rødlige blomster. 

Blomsterne hos hunplanterne er 
gråhvide og mindre og kan nemt 
overses. Deres udbredelse er uklar, 
men ved Sukkerfabrikken i Nykøbing 
på Falster skulle der være en god 
bestand. 

Så medmindre man helt har over-
set hunplanter andre steder, forme-
rer langt de fleste eksemplarer af rød 

hestehov i Danmark sig vegetativt, 
altså ved spredning af jordstængler 
eller udløbere. Den kan dække store 
områder og kvæle al anden plante-
vækst.

Måske kan det kommende Atlas 
Flora Danica kaste lys over, om der 

er hunplanter andre steder i landet.   
Tekst og foto: Lars Bøgh/

Naturhistorisk Museum, Århus

MÅNEDENS NATURHISTORIE
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Skraldemænd i  
dyreparken
40 glenter i vinter
Skandinavisk Dyrepark på Djursland 
er i denne vinter blevet kendt for 
isbjørneungen Siku. Men dyreparken 
har denne vinter budt på et langt 
mere betydningsfuldt fænomen, 
nemlig hele 40 overvintrende røde 
glenter. 

Den røde glente, som er en ådsel-
ædende, slaskevinget rovfugl med 
kløftet hale, er en ret sjælden yngle-
fugl i Danmark. Den genindvandrede 
omkring 1970, og ynglebestanden er 
nu nået op på omkring 100 par. 

Normalt trækker disse fugle til 
det sydvestlige Europa om efteråret. 
Men i de seneste årtier har flere og 
flere fugle valgt at blive i yngleom-
rådet året igennem – bare der er 
mad nok.

Det er der i dyreparken på Djurs-
land, hvor fodringen af bjørne og 
ulve hver dag kaster lidt kødrester 
af sig. Derved hjælper glenterne 
med at rydde op efter rovdyrenes 

måltider – akkurat som de gør ude i 
den vilde natur.  

Tekst og foto: Morten D. D. Hansen/
Naturhistorisk Museum, Århus



Teltning efterlader få 
spor 
Erfaringer i statsskove
Statsskovene åbnede i 2004 for at 
alle kunne slå telt op i en del stats-
skove på visse betingelser. Erfarin-
gerne har nu vist at Fri Teltning ikke 
giver ekstra administration og kon-
flikter med det øvrige friluftsliv.

Tværtimod er teltfolket gode til at 
finde diskrete pladser i skoven, hvor 
teltet er usynligt fra veje og stier. De 
efterlader sig meget få spor i form af 
madrester og skrald.

De er generelt meget samvittig-
hedsfulde og gode til at rydde op 
efter sig. De giver heller ikke anled-
ning til klager fra andre skovgæster 
der føler sig generet af teltene.

Undersøgelsen er lavet ved, at 
Naturstyrelsens medarbejdere i 2. 
halvår 2011 har registreret, om de 
har set telte i de 145 skove, hvor 
teltning er fri.

Naturstyrelsen har besluttet at 
fortsætte undersøgelsen i 1. halvår 
2012.

Kilde: www.naturstyrelsen.dk > 
Nyheder 23.04.2012. Her er også link 

til en rapport om emnet.
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Uddrag af reglerne 
for fri teltning
•  Man må kun have én overnat-

ning samme sted, og højest to 
telte samme sted

•  Teltene skal være uden for 
synsvidde fra drifts- og bebo-
elsesbygninger, herunder for 
eksempel naboer og camping-
pladser samt bilveje

•  Anvendelse af åben ild er tilladt 
på de bålpladser, som er indrettet 
til formålet i de angivne skove

•  Der skal iagttages alle nødven-
dige hensyn til brandfare

•  Det er ikke tilladt at bruge mo-
toriseret transport på skovens 
veje

•  Efter endt brug skal man rydde 
op efter sig og tage sit affald med.

Snaps af gran
Lavet af granskud og vanillin
Grannåle kan bruges til mange ting 
– også til at give smag i snaps. Det 
norske Agder Brenneri har nu lavet 
en sådan ”skogsdram” baseret på 
nyudsprungne, friske granskud. For 
at styrke konceptet har man tilsat 
vanillin produceret af grantræ.

Snapsen har fået navnet ”Gran 
Reserve” som ellers bruges for fine 
rødvine. Den kom på markedet lige 
før jul. Prisen er måske lidt pebret 
– 295,70 NoK for 50 cl med 38% al-
kohol. Den sælges af Vinmonopolet 
som beskriver den således: 
Lukt: Aroma av friske granskudd og 

vanilje.
Smak: Hint av skog og sødme av 

vanilje.
Skovens kolleger på Norsk Skogbruk 
har prøvesmagt snapsen (efter ar-
bejdstid understreger de). De mener 
den har muligheder, men at der er 
anvendt rigeligt med vanillin hvis 
den skal være en ”barsk og rustikk 
dram” til mad. 

Der er lavet 1000 flasker i første 
oplag. Det næste oplag er allerede 
fremstillet, og den smager mere af 
gran og mindre af vanillin.

Agder Brenneri i Grimstad er 
Norges første uafhængige brænderi 
efter 80 år med monopol. De lance-
rede deres første produkt i novem-
ber 2005 og har i dag 47 forskellige 
snapse på repertoiret. Se listen hos 
Vinmonopolet.

Grannåle og vanillin
Lige netop de to smagsstoffer der 
er brugt i drammen er ikke så mær-
kelige som det kan lyde. Grannåle 
er ret aromatiske og har historisk 
været brugt i syltetøj, saft, sirup og 
geléer. Der blev brugt 4 kg nye skud 
til det første oplag på 1000 flasker.

Vanillin er et træprodukt som kan 
udvindes af let nedbrudt grantræ. 
Hvis du passerer en stak grantræ 
der har ligget lidt for længe i skoven, 
så er der en tydelig duft af vanilje 
fra træet. Vanillin er det vigtigste 
aromastof i vanilje som stammer fra 
tropiske orkideer.

Vanillin produceres af Borregaard 
som er en stor norsk koncern som 
producerer cellulose, industrielt 
ethanol, pharmaceutiske produkter, 
samt lim og opløsningsmidler 
baseret på lignin. Borregaard laver 
desuden vanillin, ethylvanillin og 
omega 3 olier baseret på jordolie, 
men som de eneste i verden frem-
stiller de også vanillin fra træ. 

Vanillin bruges i stort omfang i 
industrien. Når man spiser fødevarer 
med smag af vanilje er det normalt 
ikke den ægte (og meget dyre) vare 
fra troperne. Det er et industripro-
dukt – som altså kan være lavet af 
lettere råddent grantræ.

sf

Læs mere

www.vinmonopolet.no – søg på [Agder] 
eller på [Gran Reserve]

www.borregaard.com > Business Areas > 
Ingredients

www.vanillin.com
www.agderbrenneri.no
www.skogkurs.no (foto)

Gran Reserve er navnet på en ny 
norsk skovdram.



Ege fældet til Nydambåd
Båden skal genskabes
Nydambåden er et af de mest op-
sigtvækkende, arkæologiske fund 
herhjemme, og man er i gang med 
at genskabe båden. 

I 2008 fældede man en stor eg til 
brug for kølen. Den kom fra en skov 
på Sundeved under Skovdyrker-
foreningen Syd. 

Den 12. april var der tre store ege 
som måtte lade livet for at levere 
træ til spanterne. De var udvalget 
efter lang tids søgning fordi grenene 
i kronen havde den rette krumning.

Egetræerne stod i Roden Skov, som 
er en del af Gråstenskovene under 
Naturstyrelsen Sønderjylland. De var 
fra henholdsvis 1812 og 1820, godt 26 
meter høje og 95 cm i brysthøjde.

Nydambåden
Nydambåden er fra 320 e. Kr. Det er 
det ældste kendte rofartøj i Nord-
europa.

Skibet er klinkbygget af egetræ og 
kunne rumme 45 mand, hvoraf 36 
var roere. Det har oprindeligt været 
23 meter langt, 3,5 meter bredt og 
har vejet over 3 tons.

Nydambåden menes at være 
blevet taget som krigsbytte under 
stammekrige i området. Det er siden 
blevet ofret i Nydam Mose, 8 km 
nord for Sønderborg. Skibet blev 
fundet i 1863 og blev udgravet i den 
periode hvor Sønderjylland var en 
del af Tyskland. Det er derfor i dag 
udstillet i Slesvig.

Rekonstruktionen af båden laves 
af det 20 mand store Nydam Både-
laug. Målet er, at den nye båd skal 
søsættes i 2013.

Kilde: www.naturstyrelsen.dk 
12.04.2012. Foto af stående træer: 

Carsten Vejby Nielsen. Foto af fæld-
ning: Hans-Jørgen Ellemand.

Se også omtale af fældning af træ til 
kølen i Skoven 11/08 og beskrivelse 
af hele projektet med genskabelse af 
skibet i Skoven 4/05.

KORT NYT

264 SKoVEN 5 2012

Tre ege blev fældet for at blive til 
spanter i genskabelsen af Nydambå-
den. Træerne blev topkappet for at 
undgå flækning under fældningen.



Træets lovlighed
Krav om dokumentation 
EU vedtog i 2010 en forordning 
(EUTR) som forbyder virksomheder 
at omsætte ulovligt fældet træ på 
EU’s marked. 

Kommissionen er på vej med 
en forordning om gennemførelsen 
af EUTR med virkning fra marts 
2013. Skovforeningen arbejder for at 
mindske de problemer som danske 
skovejere kan blive pålagt.

Virksomheder der omsætter træ 
og træprodukter i EU første gang 
skal nu efter EUTR indføre påpasse-
lighedsordninger (due diligence). 
Målet er at begrænse risikoen for at 
der omsættes ulovligt træ. I praksis 
skal Europas skovejere etablere et 
system hvor de kan dokumentere at 
det træ de sælger er lovligt fældet.

Forordningen er dog unødvendig 
for EU’s eget skovbrug. De få pro-
blemer der kan være med ulovlig 
hugst, kan slet ikke sammenlignes 
med problemerne i troperne.

Gennemførelsen af de nye regler 
for omsætning af træ fra europæiske 
skove skal ses i det lys. Konkurrencen 
må ikke forvrides over for andre 
råmaterialer og landene imellem.

For danske skovejere kan det give 
ekstra problemer fordi Danmarks 
skovlov ikke kræver en skovplan 
eller ansøgning om hugsttilladelser. 
Dermed er der ikke som udgangs-
punkt et stykke papir på at dansk 
træ er lovligt fældet.

Skovforeningen har peget på en 
lang række emner der skal tages 
stilling til før EUTR kan gennemføres, 
fx:
•  Hvilke dele af dansk lovgivning 

skal omfattes af EUTR? 
•  Hvis der konstateres en lovover-

trædelse, hvor længe er ejeren så 
afskåret fra at sælge sit træ?

•  Hvilken form for dokumentation 
skal leveres for det fældede træs 
lovlighed? 

•  Er det tilstrækkeligt at skoven er 
certificeret?

Skovforeningen er i dialog med Natur-
styrelsen og arbejder for en pragma-
tisk løsning til at håndtere salget af 
træ fra danske skove.

Tanja Blindbæk Olsen, 
Dansk Skovforening
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Ny skov ved Aarhus 
Beskytter drikkevand
Naturstyrelsen har sammen med 
Aarhus Vand købt to landbrugs-
ejendomme ved Århus-forstaden 
Solbjerg for at beskytte en række 
drikkevandsboringer. Der er købt 40 
ha landbrugsjord, som nu skal laves 
om til skov med eg og bøg. 

Aarhus Vand, der er Aarhus 
Kommunes vandselskab, har bidra-
get med halvdelen af købsprisen. 
Naturstyrelsen ejer arealet og skal 
stå for driften.

området ved Solbjerg er under 
udbygning, og de mange nye bebo-
ere vil kunne udnytte skoven til fri-
luftsliv. Samtidig er Solbjerg et vig-

tigt område for indvinding af vand 
til det sydlige Aarhus. Alene på de 
40 ha bliver fire drikkevandsborin-
ger nu sikret mod sprøjegifte. 

Planen er at der skal rejses 315 
ha ny skov ved Solbjerg. Med de 
nye arealer når styrelsen op på 90 
ha. Tilplantningen vil ske over de 
næste 2 år.

De 40 ha ny skov kommer til at 
koste cirka 8 millioner kroner. Rege-
ringen har afsat yderligere 72 millio-
ner kroner til at rejse bynær skov til 
beskyttelse af drikkevand de kom-
mende to år.

Kilde: www.nst.dk 3.1.12

Vi køber PEFC 
certificeret rundtræ 

til vor produktion 
af spånplader.

Yderligere oplysning 
ved henvendelse 

til vort skovkontor 
tlf. 89 74 74 38

www.novopan.dk
novopan@novopan.dk

Pindstrup . 8550 Ryomgård



Akkumotorsave
Egnede til mindre opgaver

Batterier er efterhånden blevet så 
kraftige at de kan bruges i mindre 
motorsave. En akkumotorsav kan 
være egnet til tømrerarbejde, til 
sommerhuset, til lettere beskæring 
– og på steder hvor kraftig støj skal 
undgås.

Det finske tidskrift Skogsbruket 
har lavet en test af 5 akkumotorsave 
på det finske marked: Bosch AKE 30 
Li, Gardena 2018 Li, Makita BUC 250, 
Ryobi RCS 36 og Stihl MSA 160C.

De så bl.a. på savenes skæreeffekt 
og hvor længe batteriet beholder sin 
kapacitet ved længere tids savning. 

Savene har et Lithium-ion batteri 
på 36 V, bortset fra Gardena med 
18 V. Akkuboremaskiner til profes-
sionelle har ofte 18 V. Jo flere volt, 
jo større kraft. 

Akkusave arbejder langsommere 
end benzinsave. Kædehastigheden 
ligger på 4-12 m/sekund mod ben-
zinsaves over 20 m/sek.

Stihl ligner en traditionel sav af 
udseende. Batteriet sættes ind hvor 
luftfilteret plejer at være. Den føles i 
hånden som en traditionel sav.

Makita har batteriet bagtil. Den 
er i god balance, selvom man kun 
bruger én hånd til betjening. 

Bosch ligner en traditionel sav. Bat-
teriet sidder under det bageste hånd-
tag, og balancen er ikke helt så god.

Disse tre save betegnes som 
professionelle save som er egnet til 
kapning. De er ret dyre – 3.000 til 
6.400 kr inkl batteri og oplader.

Ryobi RCS 36 og Gardena 2018 
Li er en klasse under. Prisen er da 
også noget lavere, 2200 hhv. 1500 kr. 

Batteriet gør saven noget dyrere 
end andre typer save. Akkusaven 
Stihl MSA 160C koster 2.700, mens 
batteri og lader koster 2.750 kr 
oveni. En tilsvarende el-sav, Stihl 
140 C-BC, koster således 1.600 kr og 
en benzinsav, Stihl MS 170 D, står i 
1.800 kr. 

Tabellen viser resultater fra de 3 
save der kunne betegnes som pro-
fessionelle.

Konklusion
Finnerne konkluderede at Stihl var 
mest effektiv, og Bosch en klar toer. 

Til slut tog de Stihl ud i skoven for 
at lave udtynding, men det duer den 
ikke til. Den kunne godt fælde træet, 
men den klarede ikke afkvistningen. 
Kædehastigheden er for langsom til 
de mange hurtige bevægelser som 
man laver under afkvistning.

Men teknikken udvikler sig. Efter 
sigende vil næste generation save få 
en kædehastighed på 20 m/sek. De 
kunne være egnede til beskæring el-
ler topkapning.

sf

Kilde:

Skogsbruket 2/12
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Sav Bosch 
aKE 30 Li

Stihl 
mSa 160C

makita 
BUC 250

Kædehastighed, m/s 8 12 8

Sværdlængde, cm 30 30 25

Kædedeling 3/8 ¼ 3/8

Vægt inkl. batteri, kg 5,2 4,9 4,7

Batteriets kapacitet, Ah 2,6 4,6 2,6

Ladetid, min 95’ 100 22

Vejl. pris ca. kr 3.000 5.450 6.400

Tidsforbrug til savning, sek *) 27” 20” 49”

Batterikapacitet **), min/sek 10’36” 10’51” 6’43”

*) 4x4 tømmer saves i 6 dele
**) kapning af 4x4 tømmer

Kulfiber af træ
Udvindes af lignin
Kulfiber er et materiale der normalt 
laves af olieprodukter – som en dag 
slipper op. Men kulfibre kan også 
laves af lignin som udgør 1/3 af ved-
det. Lignin er ofte affald ved pro-
duktionen af cellulose og afbrændes 
på fabrikken.

Forskningsvirksomheden Inn-
ventia har udviklet en metode til 
at udvinde lignin med en særlig 
– patenteret – metode. Derefter op-
varmes det til omkring 1000 grader, 
og tilbage bliver en tråd af kulfiber. 
Innventia forventer at produktion af 
kulfiber kan blive kommercielt inte-
ressant om fem år.

Kulfiber
Kulfiber et let, ekstremt stærkt og 
nedbrydes ikke. Det anvendes i dag 
i mange produkter – tennisketchere, 
dyre cykler, komponenter i fly og 
satelitter – ofte som erstatning for 
stål eller andre metaller. Der produ-
ceres 40-50.000 tons om året, især i 
Japan, USA og Tyskland.

Innventia betegner sig som 
ledende i forskning inden for cel-
lulose, papir, emballage og bioraffi-
nering. Der er 270 ansatte i primært 
Sverige. Innventia ejes af svenske 
skovindustrier og emballagevirk-
somheder samt den svenske stat.

Kilde: Skog & Industri 1/12,
 www.inventia.com 

Stihl MSA 160C blev vurderet som den bedste akkusav.



Skovforeningen tilbyder professionelle, fremtidssikrede og billige 
hjemmesider til skov- og naturejendomme. 

Du kan nemt selv redigere hjemmesiden med tekster og billeder 
og udsende nyhedsbreve.

Ring og hør uforpligtende nærmere: 
Alex Møllbach 
Telefon: 3378 5205
Email: am@skovforeningen.dk

Se mere på www.skovforeningen.dk, søg på [skovhjemmeside]

Prisen er lav som 
et avisabonnement.

Få en hjemmeside 
til din skov
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KLIMASTATISTIK

April 2011
April blev i snit 0,6 grader varmere 
end normalen for 1961-1990. Det 
er 6 år siden april har været så 
kold. Laveste temperatur på -8,6 gr. 
blev målt d. 5.4 mellem Herning og 
Silke-borg, den højeste på 20,7 gr. 
blev målt d. 30.4 ved Vojens. Antal-
let af frostdøgn blev 6,1 – en smule 
under normalen på 6,6 døgn. også 
her skal vi 6 år tilbage for at finde 
et højere antal.

På landsplan er der målt 55 mm, 
34% over normalen. Det er især den 
midterste del af Jylland der har fået 
meget regn. Det er 6 år siden det 
har regnet så meget i april.

Kilde: www.dmi.dk

Periode april marts

målt Nor-
mal

målt

Temperatur, gr.

Middel 6,3 5,7 5,7

Absolut minimum -8,6 -7,1 -4,2

Absolut maximum 20,7 20,0 19,1

Antal frostdøgn 6,1 6,6 3,2

Nedbør, mm

Nordjylland 58 39 16

Midt- og Vestjylland 71 41 30

Østjylland 60 41 30

Syd- og Sønderjylland 56 46 23

Fyn 45 38 15

V-, S-Sjælland, Lol-Fal 36 38 12

Kbh., Nordsjælland 45 38 13

Bornholm 37 37 12

Landsgennemsnit 55 41 21

Vindstyrke, m/s 

Middel 4,6 5,6 5,6

Højeste vindstød 25,7 28,8

Antal graddage 321 337 351

Antal soltimer 159 162 164

GRØFTER!
40 41 62 44

Den direkte forbindelse 
til perfekt grøftearbejde.

Lille effektiv maskine. – Skovl med anlæg 
til almindelige grøfter. – Rabatskovl til 
dybe grøfter samt grøfter i blødt terræn. 
– Desuden skovle på 300, 360, 500 og 
1600 mm. – Til dræn,vand og planering!

ANBÆKVEJ 10 . 8450 HAMMEL
Tlf. 86 96 29 10 . BIL TLF. 40 41 62 44
www.johan-pedersen.dk 

● Gravning af nye 
grøfter

● Gravning til vandrør
● Nedlægning af rør  

i overkørsler
● Rensning af grøfter
● Gravning til dræn
● Planering af mindre 

veje samt spor

HØJ KVALITET
FAST METERPRIS

ENTREPRENØR
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Asger Olsen A/S
Statsaut. Ejendomsmæglerfirma · Mde. 

Skove · Godser · Større Landbrug

Søvangen 20
DK-5884 Gudme
POST@ASGEROLSEN.COM

Tlf.:   +45 62254088
Fax:   +45 62252088

Mobil:   +45 20200088

w w w . a s g e r o l s e n . c o m

Formidling, vurdering og rådgivning i 
forbindelse med handel og udvikling af 

skove, godser og større landbrug.
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Magasinpost (SMP) . ID-NR. 42389

Vedskov
Træsalg og Skovservice

www.vedskov.dk

Maskinskovning, rådgivning og køb af nåletræ

Entreprenørarbejde tilbydes:

Planter sælges i alle størrelser og sorter til rdelagtige priser.
Brænde sælges i 3 m stykker eller savet og flækket.

Skovfogedrådgivning tilbydes.
Høje priser gives - Kvalitet i højsædet.

Maskinskovning:

Udkørsel:

Kvas rydning:
Oprilning til plantning:
Rod- og grenknusning el
Knusning af juletræer:
Knusning af rabatter:
Plantning:
Plantehuller:
Sprøjtning:
Flishugger:
Fældebunkelægning:
Reperation af vej:

Køb og salg af nåletræ:
Langtømmer
Korttømmer
Emballagetræ
Kassetræ
Brænde også af løvtræ
Cellolusetræ
Flis

13 stk. Timberjack og Silvatec
i alle størrelser
10 stk. Timberjack og Silvatec
i alle størrelser
Gummiged med kvasgrab
Gummiged med opriller

Ahwi 700 med 365 hk traktor
Kranmonteret 120 cm knuser
Maskinelt eller manuelt
Bor
Tågesprøjtning
Selvkørende
2 stk. Silvatec 886
Gravemaskine

Specialeffekter:
Flagstænger
Pæle og rafter
Lærk og douglas
Troldhede træ
Bygningstømmer til byggeri

PEFC 
godkent

fo

Se vores nye hjemmeside www.vedskov.dk
Skoventreprenør Peter Laursen 8687 5126 / 2323 1098 / 4058 3826

Skovfoged 4084 1764 ● Fax 8687 5170
Vedskovvej 6, 8883 Gjern ● mail: mail@vedskov.dk


